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LA SRA. PRESIDENTA:

Bona tarda, senyores i senyors diputades. Començarem la
sessió i, en primer lloc, els demanaria si es produeixen
substitucions. 

EL SR. GÓMEZ I GORDIOLA:

Bon dia, presidenta, Juanma Gómez substitueix Marc
Pérez-Ribas.

LA SRA. PONS I SALOM:

Sí, presidenta, Lina Pons substitueix Josep Melià.

LA SRA. BORRÁS I ROSSELLÓ:

Bones tardes, presidenta, Isabel Borrás substitueix Sebastià
Sagreras.

LA SRA. SANTIAGO I CAMACHO: 

Gloria Santiago sustituye a Antonia Martín.

EL SR. FERNÁNDEZ I LOMBARDO:

 Bones tardes, Ares Fernández substitueix Maria Antònia
Truyols.

EL SR. MARÍ I TUR:

Jordi Marí substitueix Pilar Costa. 

Compareixença del Sr. Conseller de Fons Europeus,
Universitat i Cultura per informar sobre el Projecte de llei
RGE núm. 11620/22, de pressuposts generals de la
comunitat autònoma de les Illes Balears per a l'any 2023
(escrit RGE núm. 11621/22).

LA SRA. PRESIDENTA:

L'ordre del dia consisteix en la compareixença del conseller
de Fons Europeus, Universitat i Cultura per tal d'explicar els
pressuposts de la seva conselleria per a l'any 2023.

Assisteix a la sessió el conseller de Fons Europeus, Universitat
i Cultura, Sr. Miquel Company i Pons, acompanyat de la Sra.
Maria Gràcia González, secretària general; de la Sra. Antònia
Alomar, cap de Gabinet; del Sr. José Mateo, responsable de
Comunicació; de la Sra. Francina Marquès, interlocutora
parlamentària; del Sr. Marcos Torio, assessor tècnic; del Sr.
Félix Pablo i Pindado, director general de Fons Europeus; de
la Sra. Catalina Solivellas, directora general de Cultura; del Sr.
Miquel Àngel Sureda, secretari autonòmic d'Universitat,
Recerca i Política Lingüística; del Sr. Josep Lluís Pons, director
general de Política Universitària i Recerca; de la Sra. Beatriu
Defior, directora general de Política Lingüística; del Sr. Joan
Carrió, director de l'Oficina de Planificació i Coordinació
d'Inversions Estratègiques; de la Sra. Cristina Victoria
Llambias, directora de l’Institut d'Indústries Culturals de les
Illes Balears; del Sr. Pere Malondra, director de l’Institut

d'Estudis Baleàrics; i del Sr. Antonio Roig, director de la
Fundació Balear d'Innovació i Tecnologia.

Té la paraula el Sr. Conseller de Fons Europeus, Universitat
i Cultura per fer l'exposició oral. 

Gràcies. 

EL SR. CONSELLER DE FONS EUROPEUS,
UNIVERSITAT I CULTURA (Miquel Company i Pons):

Moltes gràcies, presidenta. Bona tarda a tots i a totes.
Moltes gràcies, diputats i diputades i també a l’equip que
m’acompanya i em segueix. Moltíssimes gràcies a tots. Com
deia la presidenta, comparesc avui per explicar els pressuposts
generals de la Conselleria de Fons Europeus, Universitat i
Cultura per a l'any 2023. 

Abans d'entrar en matèria, però, deixau-me dedicar les
meves primeres paraules a tot l’equip de la conselleria, als que
m’acompanyen i als que ho segueixen des de l’altra sala, que en
aquest cas no sé si hi ha ningú a l’altra sala, però als que no han
pogut venir especialment també. Gràcies per la vostra tasca,
dedicació i pel vostre esperit engrescador perquè, fruit d'aquest
compromís conjunt, podem ser avui aquí amb la satisfacció de
donar a conèixer els projectes, iniciatives i apostes que durem
a terme l'any que ve, però, sobretot amb l’orgull i la
complaença de saber que totes aquestes apostes, iniciatives i
projectes, revertiran els ciutadans i ciutadanes d'aquestes illes.
Moltíssimes gràcies a tots sempre pel vostre esforç dia a dia. I
el meu agraïment també, com no pot ser d'altra manera, a la
Conselleria d'Hisenda per fer-ho possible. 

Tot i ser els segons pressuposts d'aquesta conselleria,
aquests són els quarts d'aquesta legislatura i els primers
pressuposts elaborats en un episodi de postpandèmia i inflació.
És per açò que consider que aquests dos darrers factors són
importants, importants perquè mai no s'havien destinat tants
recursos per a les persones. Aquests nous pressuposts dibuixen
un nou escut social per acompanyar i ajudar joves, famílies,
negocis, classes mitjanes i treballadores, és a dir, la majoria
social que més ho necessita. Destinem més recursos que mai
per a les persones i, a més a més, mai no s'havien fet tantes
inversions per millorar el model productiu, i en això, l'agilitat
i la bona execució dels fons europeus ha afavorit fer-ho
possible amb inversions en medi ambient, transició energètica,
sector primari, recerca, comerç i indústria i un llarg etcètera.
Deixau-me dir que tot açò és possible, perquè comptem amb
una gestió sòlida i uns comptes rigorosos. 

Amb la finalitat d'assolir l'excel·lència en la gestió dels
recursos públics, ens hem marcat un full de ruta clar, presentem
uns pressuposts coherents, adaptats a la realitat i progressistes.
Malgrat que el temps és il·limitat, intentaré ser més precís i
concís en la presentació de les xifres, a la fi que la visió general
del que projectam amb aquest pressupost del 2023, sigui el més
clar possible, així com estendre la meva predisposició a fer-los
els aclariments que siguin necessaris, una volta hagi finalitzat. 

Com ja sabeu, conselleria encapçalada per diferents
competències, entre elles els Fons Europeus, Universitat,
recerca, política lingüística, cultura i modernització.

 

http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202211620
http://web.parlamentib.es/webgtp/scripts/Unregentn.asp?CFNumReg=202211621
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Maldament estam en una situació de bonança i de recuperació
econòmica, també sanitària, respecte l'any passat i mesos
anteriors, és important no oblidar d'on venim, així com també
és imprescindible, no perdre de vista que estem marcats per un
context d'inflació i amb una guerra d'Ucraïna que fa estralls. 

Com deia abans, em sent satisfet, perquè estem davant uns
pressuposts capaços de donar llum i generar esperança, que
projecten futur i que es comprometen amb apostes essencials
per aquest govern, com són la recerca, el desenvolupament, la
innovació, com a prioritat econòmica i social, basada en el
coneixement. La transferència i la generació de coneixement,
intangibles i imprescindibles, en les quals apostem fermament
a través d'un sistema universitari, que treballa per l'equitat i
l'excel·lència. I res de tot açò no tindria sentit, si no fóssim
capaços de definir-nos i d’inserir-nos com a societat, perquè
són particulars i únics en aquest territori finit. Per açò cal
preservar i defensar la cultura i la llengua que ens són pròpies,
com a veritables fonts de valors i d'identitat. S’ha més que
demostrat que la cultura contribueix al benestar, a la cohesió
social i al sentiment de pertinença. 

Com deia, estam davant uns pressuposts propis de
comunitat autònoma, que afronten amb determinació reptes de
competitivitat, diversificació productiva, sostenibilitat i cohesió
social, que van en línia del que presentàvem a través del Pla
estratègic de les Illes Balears i que sumen a aquesta resposta
històrica i sense precedents dels fons Next Generation EU. 

Ara sí i sense voler ser molt extens, passaré a explicar-los
les xifres més importants de la conselleria i després quedam a
la seva disposició per a qualsevol dubte que puguem resoldre. 

Com vostès ja sabran, el pressupost total de la Conselleria
de Fons Europeus, Universitat i Cultura per a l'any 2023 és de
184.768.808 euros. Això suposa un increment del 16,79% més,
respecte dels pressuposts de 2022, més de 31 milions més per
impulsar iniciatives i accions de totes les direccions generals;
una pujada respecte de l'any 2022, que demostra el compromís
d’aquest Govern en polítiques tan importants com són la
cultura, la llengua, la recerca, la investigació, la modernització,
la Universitat, etc., i amb accions d'un calat importantíssim i de
gran impacte, per fer camí cap a un canvi de model, també a
través dels fons europeus. 

Per fer-vos més fàcil el fil d'aquesta anàlisi més detallat dels
pressupost, començaré per la partida pressupostària que fa
referència a Universitat i Recerca, després parlaré de la partida
de Cultura, tot seguit faré un avanç de la partida pressupostària
de modernització, seguiré amb la partida de política lingüística,
i finalment acabaré amb la Direcció General de Fons Europeus
i l'Oficina de Planificació i Coordinació d'Inversions
Estratègiques.

Així doncs, passaré a presentar l'anàlisi més detallada amb
partida pressupostària que fa referència a la Direcció General
de Política Universitària i Recerca, atès que és la partida més
elevada, més important i representa més de la meitat, un 62%,
del pressupost total de la conselleria. 

El pressupost per a 2023 que destinam a Política
Universitària i Recerca, és de 115.599.331 euros. Açò significa

una pujada d'un 13,29% respecte del 22, gairebé 15,4 milions
més que se sumen a polítiques en matèria universitària i de
recerca. Per a aquesta conselleria, és importantíssim donar
suport a tot allò que fa referència a l'ensenyança, a la difusió
del coneixement universitari, a través de la Universitat de les
Illes Balears. Per açò és de justícia ressaltar l'increment de
pressupost, més que evident, que tindrà la Direcció General de
Política Universitària i Recerca, un gest que reflecteix la
voluntat d'aquest Govern per consolidar la Universitat de les
Illes Balears, com una universitat capdavantera en docència,
investigació i transferència del coneixement. 

D'altra banda, la situació de la COVID ha posat de manifest
la necessitat de seguir millorant en la recerca i el
desenvolupament de les Illes Balears. Per açò aquests
pressuposts demostren que seguim fent passes perquè l'I+ D+
I, tinguin cada vegada més un paper important en el nostre
Producte Interior Brut. 

Pel que fa al pressupost de l'àrea universitària, la direcció
general desenvolupa actuacions en matèria universitària per un
total de 104.489.114 euros. Açò suposa un augment del 15,42%
respecte del 2022 -açò ja ho he dit, crec-, és a dir, 16,12
milions per  continuar i desenvolupar actuacions en matèria
universitària. D'aquests 104,5 milions, 102,5 milions responen
a l'aportació global que fa el Govern a la UIB en els
pressuposts del 2023, un 15,4% més, és a dir, 15,8 milions
d’euros respecte de 2022; una aportació que segueix
incrementant any rere any i que demostra que seguim treballant
en la millora del finançament de la Universitat de les Illes
Balears. 

Per tant, contribuïm a donar continuïtat a les polítiques
impulsades anteriorment, que permeten poder mantenir el
finançament dels estudis oficials, així com millorar les
condicions del personal docent investigador i del personal
d'administració i serveis, una dotació que permet fer efectives
polítiques socials, que són fonamentals per a aquest Govern, la
reducció dels preus de les matrícules i el manteniment de les
infraestructures del campus. 

Ja ho deia a l'inici de la meva intervenció, el Govern, aquest
govern, manté l'esforç pressupostari a un àmbit tan estratègic
com l’ensenyament superior i la recerca, apostant per un model
socioeconòmic basat en el coneixement. 

I quines són les transferències més significatives en matèria
universitària? Jo diria que la de consolidació i augment de les
transferències de despeses corrents de personal i d’inversions,
amb una transferència nominativa a la UIB de 84.580.000
euros, una nominativa que augmenta respecte a l'any anterior un
15,5% més. Els parlava d'actuacions de caire social. Aquests
pressuposts inclouen una dotació, dins la transferència
nominativa de 2023, per cobrir la reducció del preu de les
matrícules. El curs passat, el 2022-2023, reduíem el preu de les
primeres matrícules dels estudis de graus, els preus del curs
2011-2012, i el preu de les primeres matrícules dels estudis de
màster habilitant, el preu mitjà de la primera matrícula de
màster. Seguim amb aquesta aposta perquè l'accés formació, no
sigui mai una barrera social. 
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A més a més, la Universitat disposarà d'un total de
7.056.326 euros destinats a complements retributius, un
augment del 22% respecte de l’any 2022. I pel que fa a les
titulacions, els pressuposts de 2023 compten amb una partida
de 682.000 euros, per implementar el primer curs del grau
d'enginyeria informàtica a Menorca i 32.571.000 euros per
iniciar el doble grau d'educació. Cal afegir-hi també la
transferència de 3,4 milions, corresponents al conveni de
finançament dels estudis de grau de medicina, que, tot i haver
obtingut la primera promoció d'estudiants, encara es troba en
fase d'implementació. Açò implica un increment de 214.000
euros més respecte de 2022 i, per tant, suposa la consolidació
d'uns estudis del tot necessaris en l'aposta per la salut de les
Illes Balears. A més, també es preveu la nova anualitat per
finançar l'increment de places del nou grau d'infermeria, amb
550.000 euros.

Pel que fa a la millora de les infraestructures del campus,
les actuacions en infraestructures universitàries també juguen
un paper essencial en aquest pressupost, amb una partida de 5,8
milions d'euros. Destaquen els 84.000 euros per a la realització
del projecte de l'ampliació de la seu de la UIB a Menorca -
recordin que aquest any 2022 vam fer efectiva la compra-, o els
319.000 euros per a la primera anualitat del District Heating
per als edificis Mateu Orfila i Cientificotècnic.

Altres exemples són també els 650.000 euros corresponents
a la segona anualitat del nou programa de comptabilitat, i els
256.000 euros del projecte d'infraestructura i software d'anàlisi
de dades institucionals.

De la partida per a la millora de les infraestructures del
campus s’han previst, per al curs 23-24, les despeses per al
manteniment del nou edifici interdepartamental del campus de
la UIB i la del ParcBit, amb una partida de 430.000 euros. 

Els pressuposts de 2023 preveuen també una partida de
50.000 euros a l'Institut de Recerca i Innovació Educativa, una
aportació que prové d'un conveni plurianual per a la
contractació de dos tècnics de suport a les activitats d’aquest
institut. 

A part, hem aconseguit que, a través de l'impost de turisme
sostenible, arribin 13 milions per a la construcció de l'edifici de
la Facultat de Ciències, que acollirà el futur grau de ciències
marines; i a través del Programa d'impuls a la rehabilitació
d'edificis públics -més conegut com el PIREP- comptam amb
3,4 milions per a la millora energètica dels edificis Mateu
Orfila i Ramon Llull.

Quant a les ajudes per a estudiants, destinam 1 milió d'euros
al programa d'ajuts de desplaçament per cursar estudis
universitaris fora de l'illa de residència a la Unió Europea, una
dotació que suposa l'augment de 300.000 euros més respecte de
2022, que beneficiarà que més estudiants puguin rebre aquesta
ajuda. A més, adjudicam 50.000 euros a ajudes
complementàries per a aquell alumnat de les Illes Balears que
participa en programes institucionals de mobilitat per cursar
part dels estudis universitaris a qualsevol país de la Unió
Europea.

Ens complau premiar els millors expedients acadèmics dels
estudis de grau, i per açò convocarem ajuts per premiar-los a
través d'una partida anual de 30.000 euros. D'altra banda, es
mantindrà el programa de beques d'allotjament a la residència
universitària, amb la finalitat de fomentar la integració dels
nous estudiants a la UIB, a la vida acadèmica del campus
universitari. Volem fidelitzar sobretot aquests estudiants de les
illes de Menorca, Eivissa i Formentera i la part forana de
Mallorca, perquè puguin optar a un ajut per estar a la residència
d'estudiants, i es preveu una partida de gairebé 32.000 euros.

Els parlava abans d'ajudes a l'alumnat de les Illes Balears i,
en aquests pressuposts, també comptam amb ajudes per a la
formació del professorat universitari. Dins el marc per millorar
la competitivitat de la UIB comptam amb un programa d'ajudes
de formació de professorat universitari per import de 103.000
euros.

Una qüestió de política universitària important és la
transformació progressiva de l’Agència de Qualitat
Universitària de les Illes Balears. Els pressuposts de 2023
preveuen un augment del 22,8%, amb una aportació de 465.160
euros. Això ha suposat que l’AQUIB tengui consideració
d’entitat i pugui tenir, com s'ha demostrat al llarg d'aquesta
legislatura, l'acreditació d'acord amb els estàndards europeus,
és a dir, que pugui dur a terme les funcions que li pertoquen
com a Agència, així com les desenvolupa l’ANECA o l'Agència
Catalana. Som conscients que aquest és un procés llarg, però
per açò mateix i perquè la transformació sigui possible,
necessita d'inversions. A més, es preveu la incorporació a les
seves funcions la devaluació de la recerca de les Illes Balears.
Açò suposarà que l’Agència pugui avaluar, d'acord amb criteris
objectius, les avaluacions de la recerca que es fan a les Illes
Balears.

Fins ara els he parlat de política universitària, ara passarem
a l'àrea de recerca. 

La Conselleria de Fons Europeus, Universitat i Cultura
destinarà 11,1 milions d'euros a la recerca per a 2023. És
evident que queda molt de recorregut per fer en polítiques de
recerca a les Illes Balears, i es fa necessari un procés
progressiu, que vagi incrementant. No obstant això, les dades
que presentam avui amb els pressuposts del 2023 van justament
en aquesta direcció.

La crisi sanitària i econòmica causada per la pandèmia ha
evidenciat que la recerca i el desenvolupament i també la
innovació són elements essencials i de futur. Per açò, des de la
conselleria i des d'aquest govern, els esforços dirigits perquè
l’R+D+I tengui un paper rellevant en els nostres pressuposts,
són evidents. Amb aquest important increment, es mantenen les
convocatòries plurianuals -encara en vigor- i, alhora, es
promouen noves actuacions destinades a consolidar
l'excel·lència científica, l’atracció i la retenció de talent, a més
d'un impuls a la posada en marxa de generació de noves
infraestructures científiques. 

A més a més, comptam amb convocatòries i convenis -ja en
vigor- que tindran continuïtat amb aquest projecte de
pressupost. Comptam amb una convocatòria de formació de
personal investigador i amb una convocatòria per a la
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incorporació del personal investigador. Es tracta d'una política
clau per tal de qualificar i fer tot allò possible perquè la
universitat i tota l'estructura científica de les Illes Balears,
pugui comptar amb un personal adequat.

Hem incrementat la convocatòria de formació de personal
investigador, passant de 15 més 2, a 20 més 2, els “més 2" van
dirigits precisament a empreses. Comentar també que la
convocatòria per a la incorporació del personal investigador es
veurà incrementada quant a beneficiaris, gràcies a la
intensificació a les convocatòries de contractes postdoctorals,
així com la incorporació del Programa Vicenç Mut Estabilitat,
que han passat de 15 més 1, a 20 més 1. 

Aquests pressuposts preveuen -com no podia ser d'altra
manera- actuacions en infraestructures científiques. Per una
banda, i en procés d'execució, trobam l'adaptació d'un espai a
l'edifici científic tècnic de la UIB, per a la instal·lació de
laboratoris compatibles amb la tasca de recerca de l'Institut
Universitari de Ciències de la Salut. En segon lloc, el
desenvolupament del Pol Marí, amb la construcció de la seu del
sistema d'observació costanera de les Illes Balears -ara ja en
execució-, una obra que compta amb la col·laboració entre els
fons FEDER i els fons propis del CSIC. Per al Govern de les
Illes Balears, aquesta actuació és importantíssima, ho hem
repetit i hi hem insistit en diverses ocasions, i és que a les Illes
Balears no hi haurà economia verda sense economia blava: són
unes illes enmig de la mar i poder comptar amb un espai
d'investigació oceanogràfica és fonamental.

I, finalment, durem a terme distintes actuacions a les
estacions d'investigació. Com ja sabeu, disposam de dues
estacions científiques: l'estació Jaume Ferrer, a La Mola, a
Menorca, i l'estació Formentera. En ambdues estacions es
duran a terme inversions per millorar les seves dependències. 

També per a aquests pressuposts de 2023 ja comptam amb
la Llei de la ciència aprovada; una llei que suposa la posada en
marxa de diferents mecanismes per donar un impuls necessari
a la ciència de les Illes Balears. Com deia, permetrà la creació
de la Institució de Recerca de les Illes Balears, l'IRIB, una
entitat dirigida a la captació i atracció de talent científic
investigador per la seva incorporació al sistema de ciència de
les Illes. A hores d'ara comptam, ja, amb un esborrany del
projecte de creació d'aquesta institució i estam fent passes en el
camp de la ciència.

Finalment, cal destacar que es preveu l'esperada posada en
marxa del complex científic R+D+I, ubicat al ParcBit, on, a
més d’allotjar instituts de recerca, es duran a terme actuacions
derivades dels projectes complementaris a la instal·lació d'un
súper computador destinat a millorar la tasca dels nostres
investigadors i generar sinergies entre Universitat i empresa.

Ara, canviarem d'àrea, els passaré a parlar dels pressuposts
de Cultura. Els comentava abans, posant la recerca com a
exemple, de l'aposta d'aquest govern per fer camí cap a la
diversificació econòmica i la transformació del model
productiu de les Illes Balears. I també ho faig ara, parlant de
cultura, com una eina capaç de transformar les mirades, les
persones i el món. 

Fomentar l'esperit crític a través de la cultura i el
coneixement a fi de generar ciutadans i ciutadanes lliures, és
també responsabilitat de l'administració, i és una premissa que
no hauríem de perdre mai de vista en les nostres polítiques
d'actuació. Conscients del camí que ens queda encara per fer,
aquests pressuposts són la mostra que, a partir d'un full de ruta
clar, des de la responsabilitat i la voluntat que aquest canvi
sigui real, tot és possible.

Aquests pressuposts són una mostra del suport el sector i
alhora donen continuïtat al treball iniciat a l'inici de legislatura.
La partida pressupostària que gestionarem des de la conselleria
pel que fa a Cultura representa un 18% dels pressuposts globals
de la conselleria. I és que, per a aquest 2023, destinarem a
Cultura 28.721.494 euros, gairebé 29 milions que suposen un
increment del 3% respecte de 2022. D'aquesta quantia destinam
6.960.045 euros a l'atenció a biblioteques, arxius i museus, com
són la Biblioteca Pública de Palma, la Biblioteca Pública de
Menorca, Maó, i també el seu arxiu, l'Arxiu del Regne de
Mallorca i els museus de Mallorca, Menorca, Eivissa i
Formentera.

Com bé saben, la gestió del Museu de Mallorca, el Museu
de Menorca i la Biblioteca Pública de Menorca està transferida
als consells insulars, i, en aquest cas, el paper que juga el
Govern és la gestió de les despeses de personal. 

En el cas concret de la gestió de les despeses de personal a
Menorca, vull anunciar que per al pressupost de 2023 la
conselleria destina de capítol 1 un 3% més de pressupost, que
ja sumat a l’increment del 20% de l'any passat, dóna resposta
a una reivindicació històrica en la dotació de 5 noves places
creades dins el 2022. D'aquestes noves 5 places, 3 són per a la
Biblioteca Pública de Maó i 2 per al Museu de Menorca. 

Entre les partides de capítol 2, vinculades a la Direcció
General de Cultura, podem destacar accions com són el
programa Viu la cultura, un programa de activitats
didàcticocultural, adreçat a tots els centres educatius amb
l'objectiu d’acostar a tots els alumnes de les Illes el món de la
cultura i afavorir un contacte directe amb la nostra realitat
cultural. Aquest programa compta amb un pressupost de
235.000 euros. 

Vull destacar també que per a l'any 2023, l'Observatori de
la Cultura ja serà una realitat. Per a aquest pressupost que avui
presentam comptam amb una partida de 150.000 euros. 

Entre els centres de gestió del Govern de les Illes Balears
destaca l'increment que experimenta el Museu Arqueològic
d'Eivissa i Formentera, el MAEF, amb una  pujada del 7.3%. El
MAEF comptarà amb un pressupost d’1,8 milions d'euros per
incidir en els treballs de conservació i restauració de la
necròpolis i béns del museu. A més a més, vull destacar que ha
comptat amb la celebració recentment del Congrés
Internacional d'Arqueologia Púnica i Fenícia que va tenir lloc
el passat mes d'octubre.

A més de les inversions per millorar equipaments i dotar de
noves infraestructures públiques les nostres illes, des de la
Direcció General de Cultura apostem també per la
col·laboració amb fundacions i consorcis on hi participa el
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Govern de les Illes Balears, entre els quals hi trobem el Museu
del Baluard de Palma, la Fundació Robert Graves, el Museu
d'Art Contemporani d'Eivissa, l'Institut Ramon Llull, el Teatre
Principal de Maó, i un llarg etcètera; una col·laboració a la
qual, sumant els capítols 4 i 7 de la Direcció General de
Cultura, s’hi destinen més de 18 milions d'euros, i entre les set
ara que us parlava abans, mantindrem el compromís amb la
candidatura de Menorca Talaiòtica per ser declarada Patrimoni
de la Humanitat, com saben, és l'única candidatura que ha
presentat l'Estat espanyol, i el nostre desig és que acabi
convertint-se en una realitat. Vull recordar que és el sisè any
consecutiu que es fa aquesta aportació, amb una suma total
d’1,4 milions d'euros. 

I fruit d'aquest creixement pressupostari dins Cultura,
trobem actuacions també com la rehabilitació de Can Junyer
per convertir-lo en el Centre de creació i recerca de Llucalcari
o la posada a punt dels equipaments del Centre Internacional de
Fotografia Toni Catany. 

Fins ara els he parlat de polítiques culturals i línies
d'actuacions que es fan realitat des de la direcció general. No
obstant això, cal també tenir present les polítiques que es
realitzen a través de dues entitats públiques fonamentals per a
la cultura: l'Institut d'Estudis Baleàrics i l'Institut d'Indústries
Culturals. 

Pel que fa a l'Institut d'Estudis Baleàrics, em fa especial
il·lusió poder anunciar que augmentam el pressupost de 2022,
no tan sols donam continuïtat a les polítiques ja iniciades a
l'inici de la legislatura, sinó que, a més a més, les enfortim.

Comptam, doncs, amb un pressupost de 5,5 milions d'euros,
dels quals més de 5 milions provenen de la Direcció General de
Cultura i la resta de la Direcció General de Política Lingüística
amb 425.000 euros per a la realització dels cursos de formació
de català.

I dins les principals accions que desenvolupa l'Institut
d'Estudis Baleàrics per a la promoció i serveis de la cultura,
trobam el programa d'ajudes i la Fira B!. Es tracta d'ajudes per
a tots els agents culturals, empreses, autònoms, associacions,
creadors i investigadors, i no només açò, es tracta d'ajudes que
abasten tot el procés creatiu, des de les idees fins a la seva
producció. 

En total, des de l'IEB per a aquests pressuposts destinen
més de 3 milions a aquest programa de subvencions, un 10%
més respecte de 2022, que beneficiarà directament les persones,
creadors, artistes i investigadors, i, com els deia, des de l'IEB
continuam amb les ajudes a la projecció exterior també de les
arts escèniques, les arts visuals, la literatura i el pensament.

Seguim també amb les ajudes a la recerca del procés
creatiu. Mantenim les ajudes a la recerca i la investigació
d'humanitats i la cultura, així com les ajudes als estudis locals
i també les ajudes al suport de fires i festivals amb una
important convocatòria. 

Finalment, cal destacar també l'augment de la partida
destinada a la Fira B. Per a aquest 2023 hem passat dels
250.000 euros de l'any passat a 350.000 euros per a enguany.

És a dir, 100.000 euros més destinats a la promoció del mercat
professional de la música i les arts escèniques de les Illes
Balears. Per tant, seguim apostant fermament per la Fira B, una
fira que -com saben- té com a principal objecte donar a
conèixer les darreres i més representatives creacions dels
artistes de les Illes Balears dins el món professional.

Passam ja a l'Institut d'Indústries Culturals, l'ICIB és qui
experimenta la pujada més gran dins Cultura, amb un augment
del 22,6% de fons propis. Passa del 1.750.000 euros del 2022
als 2.260.000 euros per a aquest 2023 de fons propis. A més, en
aquests pressuposts celebram la incorporació de les quatre
noves places que donaran servei a l'institut. Es tracta d'una
pujada importantíssima en què, a més, s’incrementa la
convocatòria de producció audiovisual, que passa de 800.000
euros al milió per a aquest 2023.

I per a aquests pressuposts també mantenim la línia d'ajuts
per a l'exportació i la promoció internacional audiovisual, amb
una partida de 150.000 euros i, a més, incrementam els ajuts
per a projectes culturals, que passen dels 440.000 euros de l'any
passat als 500.000 per a aquest 2023.

A més, un any més l'ICIB seguirà gestionant partides de
fons europeus. Així, doncs, l'ICIB comptarà amb una partida de
gairebé 400.000 euros provinents dels fons europeus per
acceleradores culturals.

Deixeu-me que aprofiti per fer-los una reflexió i és que en
aquest pressupost es constata l'aposta del Govern de les Illes
Balears per una cultura pensada tant per als que la creen, amb
línies d'ajudes específiques que inclouen la creació, la recerca
i la projecció exterior, com per als que la reben, els ciutadans.
Avançam, doncs, en la creació d'equipaments que marcaran les
polítiques culturals i establiran les bases de la projecció de la
nostra cultura. 

Finalment, no podem acabar l'explicació dels pressuposts de
Cultura sense abans destacar la tasca que desenvolupa la nostra
estimada Fundació Orquestra Simfònica de les Illes Balears.
Per la seva part la Fundació Orquestra Simfònica de les Illes
Balears comptarà amb un pressupost de més de 6,6 milions
d'euros que provenen de la conselleria. Això suposa un
increment d'un 8,42% respecte dels pressuposts de 2022.

I ara feim un salt per parlar de modernització i
administració digital. 

Coincidiran amb mi que és vital la millora de la
modernització de l'administració pública. Volem una
administració pública que aposti per la tecnologia com a mitjà
que sigui capaç de seguir el model de transformació digital
permanent. Per açò, aquest govern aposta per tenir accés a les
dades digitals i incorporar les noves tecnologies en l'elaboració
de polítiques públiques, des del seu disseny fins a la seva
implementació i avaluació, a través d'un procés que al cap i a
la fi genera valor en la ciutadania. 

La modernització de l'administració pública ens permetrà -
com dic- garantir l'accessibilitat als serveis públics i facilitar les
interaccions amb les diferents administracions. Ser capaços de
simplificar els processos administratius a través de la
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digitalització i facilitar l'accés als tràmits a través de distints
dispositius, és un dels grans reptes de la Direcció General de
Modernització.

Dit açò, el pressupost general de la Direcció General de
Modernització i Administració Digital per al 2023 és de
26.700.117 euros. Això suposa un augment importantíssim
respecte dels pressuposts de 2022, incrementam per a aquest
2023 un 45,7% el pressupost; és a dir, més de 12 milions més
respecte als pressuposts anteriors, que se sumen a polítiques
d'immersió digital. de gestió de sistemes i tecnologies de la
informació. a polítiques d'atenció ciutadana. també a polítiques
d 'ordenació ,  regulació i desenvolupament de
telecomunicacions. 

A aquests 26,7 milions de la Direcció General de
Modernització i Administració Digital se’ls haurà de sumar
també els 17,6 milions de la secció 33, de serveis comuns,
tecnològics del Govern de les Illes Balears, dels quals la
direcció general exerceix les competències. 

A tot açò afegir també que ja des de l’any passat, en el
pressupost de 2022, la partida que anava dirigida a l'Arxiu
General de l'Administració va passar a ser competència de la
Direcció General de Modernització, anteriorment havia estat
gestionada per la Direcció General de Cultura. Es tracta d'una
partida pressupostària que preveu comptar amb un pressupost
de 402.000 euros dins el pressupost de 2023. Aquest traspàs de
competències ve lligat a un projecte d'adequació i trasllat de
l'arxiu general del Govern de les Illes Balears tant a Son Tous
com al Parc Bit. 

Amb el pressupost que destina la conselleria a la Direcció
General de Modernització i Administració Digital
desenvoluparem accions com l'acceleració de la implantació de
l'administració electrònica, la creació de nous i millors serveis
d'atenció ciutadana així com potenciar la resiliència de
l'administració en la creació de sistemes d’autentificació i de
signatura electrònica; milloram també les infraestructures de
sistemes i de telecomunicacions. A més a més, és necessari
també implementar noves polítiques de seguretat i protecció de
dades que permetin assegurar els requeriments que tenim en
matèria de seguretat. Per açò, dins el 2023, destinam recursos
per al desenvolupament de les polítiques en ciberseguretat. 

De fet, des del Govern treballam en una estratègia de
ciberseguretat precisament per poder donar resposta i dibuixar
un marc comú a totes aquestes polítiques. Els he citat
l'estratègia de ciberseguretat i, com ja sabeu, una aposta forta
d’aquest govern també és la intel·ligència artificial. Prova d'açò
és la tasca que des d'aquesta conselleria desenvolupem per
presentar una estratègia d'intel·ligència artificial a les Illes
Balears conjuntament amb els sectors que ha de dinamitzar i
desenvolupar l'ecosistema social, productiu, innovador i de
recerca del nostre territori. 

La partida pressupostària més important la trobam en
l’ordenació, la regulació i el desenvolupament de
telecomunicacions, amb 18,2 milions d'euros, per continuar
desenvolupant i posar en marxa distintes accions dins 2023. Es
tracta d'una partida importantíssima i que creix moltíssim
respecte de 2022. 

Augmenten moltíssim també les partides d'immersió digital
i l'atenció a la ciutadania, amb un augment del 20 i 60%,
respectivament. I quins projectes podem destacar també? En
aquests pressuposts comptem amb la instauració de polítiques
de gestió documental de la CAIB així com treballam per
desenvolupar un pla estratègic digital de la comunitat autònoma
de les Illes Balears. 

Una de les novetats més important per al pressupost de la
Direcció General de Modernització és poder comptar amb les
línies d’ajudes finançades mitjançant els fons de recuperació i
resiliència que han rebut via conveni. Aquests fons han estat
destinats, com dic, per a la realització de línies d'ajudes en
telecomunicacions i banda ampla. Les hi citaré: ajudes a la
millora d'infraestructures de telecomunicacions a edificis, amb
un import d’1,7 milions; bonus d'accés a Internet per a
col·lectius vulnerables, 351,4 mil euros; ajudes a la millora a la
connectivitat dels centres públics de referència i serveis
públics, que compten amb un total de 3,7 milions d'euros. I per
a la formació a ciutadans, per a la reducció de la bretxa digital,
comptam amb un pressupost de 3,46 milions d'euros. 

Per altra banda, augmenten les partides pressupostàries
destinades a transferències a institucions públiques, com són la
Fundació BIT i l’Entitat Pública Empresarial de
Telecomunicacions i Innovació de les Illes Balears. Pel que fa
a la Fundació BIT, a diferència de la direcció general, els seus
pressuposts són bastant diferents, ja que la major part del seu
pressupost està constituït per encomandes que realitzen les
distintes direccions generals del Govern: gestions de projectes,
serveis d’Ecocenter, serveis tecnològics com l'elaboració
d'aplicacions, personal de suport, etc. En aquest sentit, la
Direcció General de Modernització destinarà per al pressupost
de 2023 1,4 milions d'euros a la Fundació BIT. Això representa
un 27,4% més respecte del pressupost de 2022, una aportació
que permetrà donar continuïtat a moltes actuacions ja iniciades
dins el 2022. Es tracta d'actuacions internes, però també de
suport a les administracions públiques i sobretot d'impuls per
a les empreses.

I, finalment, hi trobem l'IBETEC. L’empresa pública
seguirà avançant en la implementació dels serveis de
telecomunicacions, internet, TDT i TETRA. En aquest sentit,
i des de la Direcció General de Modernització i Administració
Digital, seguim apostant pel seu funcionament i donam
continuïtat a les seves accions. Per això, augmentam la
transferència respecte de 2022 amb una aportació de 8,1
milions d'euros, una aportació que dobla la de l'any passat, un
55,4% més, que bàsicament respon a un projecte plurianual
d'ampliació de la xarxa de telecomunicació, tant de TETRA,
que forma part d’Emergències, l’IoT Smart, l’Internet of
Things, l’internet de les coses, i també de la TDT.

 Ara els passaré a parlar del pressupost en matèria de
llengua. Per tant, entram ja en matèria de Política Lingüística. 

Des del Govern de les Illes Balears es treballa des de la
voluntat de màxim consens al voltant de la política lingüística,
però també des de la coordinació entre les diferents institucions
i entitats cíviques. És important destacar que tota la feina a
favor de la llengua catalana suma, no només la pressupostària,
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evidentment, i amb açò em referesc que tothom hi pot aportar
des de l'entorn i de la manera que sigui més propera a cadascú. 

D’altra banda, i abans d'entrar en xifres, crec que també és
essencial posar èmfasi en aquest punt. La llengua ha de ser un
valor transversal. Com dic sempre, tothom serà benvingut en la
defensa de la recuperació de la llengua pròpia de les Illes
Balears. El pressupost que destina la conselleria a Política
Lingüística per a l'exercici 2022 és de 3.557.695 euros.
Augmentam també la partida en més de 55.000 euros respecte
del pressupost de 2022. Es tracta d'uns pressuposts que, a
través de diferents polítiques d'acció,  treballen la promoció i
la normalització de la llengua catalana. Els eixos principals i
prioritaris són: la defensa dels drets lingüístics dels ciutadans,
l'acreditació del coneixement de la llengua catalana, treballar
per assegurar la continuïtat del nostre patrimoni lingüístic dels
joves i dels nous parlants, fomentar la investigació i la recerca
de la cultura catalana, fixar la toponímia pròpia de les Illes
Balears, la promoció i la coordinació de les actuacions en
matèria de normalització lingüística, impulsar la projecció
exterior de la realitat lingüística de les Illes Balears, i,
finalment, els estudis i la formació especialitzada. 

Les accions més importants quant a quantitat són la
transferència a l'Institut d'Estudis Baleàrics amb l'objectiu de
donar suport per a les funcions ensenyament del català a la
població adulta fora de l'ensenyament reglat i el foment de l'ús
del català. Es tracta d'una actuació fonamental en què Política
Lingüística hi destina més de 425.000 euros. 

La direcció general compta també amb una partida de
500.000 euros per dur a terme les proves per obtenir certificats
oficials de coneixements de català. 

D'altra banda, podem trobar també les actuacions de foment
de l'ús de la llengua catalana amb una convocatòria de
subvencions adreçada a ajuntaments i entitats sense ànim de
lucre i aquesta convocatòria compta amb una partida
pressupostària de 325.000 euros.

Una partida importantíssima als pressuposts de Política
Lingüística és la convocatòria de subvencions per a mitjans de
comunicació en català de les Illes Balears, 700.000 euros
destinats a premsa diària, premsa local, premsa telemàtica
especialitzada, ràdios i televisions que pretenen dotar-nos de
mitjans de comunicació en català com un dels instruments
imprescindibles de normalització lingüística i de pluralitat. 

Vull destacar també el projecte d'inversió per a la promoció
de l'ús del català a l'àmbit judicial de les Illes Balears en el
marc de la campanya “La justícia també en català”, a la qual hi
destinam 50.000 euros. 

Finalment, trobem l'aportació a la UIB, que compta amb
una partida que s'incrementa aquest any fins arribar als 110.000
euros per a la formació especialitzada. Vull destacar la
subvenció nominativa per als tres gabinets de la UIB: el
d’onomàstica, el Centre de Documentació Sociolingüística i el
d’assessorament lingüístic per als mitjans de comunicació de la
UIB. 

M'agradaria posar en valor també alguns projectes nous per
a aquest pressupost, com és la recuperació del suport a l'Institut
d'Estudis Catalans, amb una transferència de 40.000 euros; la
conservació del llegat Aina Moll, amb una aportació de 10.000
euros: l'estudi sobre l'adquisició del castellà o l'edició d'un
llibre sobre la celebració de l'Any Fuster a les Illes Balears. I,
ja per acabar, cal destacar el suport a projectes externs, com
són Artex, Compendium, el Diccionari català-valencià-balear
o el 60 aniversari de l'Obra Cultural Balear. 

I ja acabant i entrant al final d'aquest pressupost, toca parlar
dels Fons Europeus. 

Tot just fa un any traçàrem el camí cap a una nova realitat:
el Pla d'inversions estratègiques de les Illes Balears, amb la
contribució dels fons europeus per fer-ho possible. Llavors ho
teníem clar i ara tenim la certesa que comptam amb la visió, els
plans i el finançament. Sense cap mena de dubte, l'adequada
gestió de tots els recursos procedents de la Unió Europea ha
estat sempre fonamental, però ho és encara més ara, amb
l'escenari actual en el qual ens trobem. Tant els pressuposts de
la Direcció General de Fons Europeus com els de l'Oficina de
Planificació i Coordinació d'Inversions Estratègiques, responen
a una estructura i planificació a mig i llarg termini. 

Pel que fa a la Direcció General de Fons Europeus, aquesta
conselleria destina un pressupost d’1.453.376 euros, això
suposa un increment del 27,3% respecte del pressupost de
2022. Bàsicament el que s’ha pressupostat és la capacitat de
gestió en la identificació de les necessitats a cobrir. Amb
l'augment pressupostari, consolidam els avanços de la
legislatura anterior, per poder garantir una estructura forta,
dinàmica i professional, que ha estat capaç de guanyar-se la
confiança de les autoritats nacionals i comunitàries. Els posaré
un exemple. Les Illes Balears hem estat la primera regió
espanyola en superar el 90% de l'execució dels fons FEDER.
Som líders en justificació, amb un 101,91 de despesa FEDER
del període 2014-2010, ja certificada, molt per damunt de la
mitjana estatal. 

I els parlava de garantir una estructura forta, dinàmica i
professional, que permetrà que dins el 2023 arranquin els nous
programes d'inversió dels fons FEDER i del Fons Social
Europeu a Balears, que es configuraran com una palanca
addicional, no només per invertir en la recuperació a curt
termini, sinó que també garantiran la prosperitat a llarg termini. 

Els principals objectius de la Direcció General de Fons
Europeus per a 2022 són aconseguir el cent per cent de
l'execució dels fons FEDER i Fons Social Europeu del període
2014-2020, i preparar la programació dels fons de política de
cohesió per al nou període 2021-2027 i també, evidentment,
impulsar l'execució dels fons React-EU que procedeixen dels
Next Generation.

Finalment, acabaré la meva intervenció parlant del
pressupost que destina la conselleria a l'Oficina de Planificació
i Coordinació d'Inversions Estratègiques. 

De la mateixa manera que ens passa amb la Direcció
General de Fons Europeus, els pressuposts destinats a
l’Oficina, bàsicament responen a uns pressuposts de gestió i
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estructura. Estam parlant d'una oficina que compta amb any i
escaig des de la seva creació, que respon a la necessitat de crear
noves estructures organitzatives i mecanismes de gestió i
sistemes de governança, a fi de poder comptar amb una
estructura sòlida per fer front a l'estratègia d'inversions de les
Illes Balears. Com ja m'hauran escoltat dir, l'oficina té per
endavant molt de recorregut, i dic recorregut, no només amb les
seves tasques de planificació i coordinació, sinó també
d'estructura. Els seus segons pressuposts complerts compten
amb una partida de 2.110.148 euros, és a dir, 1,3 milions més
respecte de l'any 2022. És important destacar que l’oficina ha
rebut més de 111 a través de la web de l’Oficina, per valor de
1.654 milions d’euros, on el 75%, és a dir, 84 projectes són
d’iniciativa privada. És més, comptam amb 85 inversions
recollides a l'estratègia d'inversions de les Illes Balears 2030,
previstes dins els pressuposts de la comunitat autònoma per a
2023 i amb la planificació ITS, que compten amb un pressupost
de 809 milions d'euros. Crec que és important repetir aquesta
xifra, 85 inversions recollides a l'estratègia d'inversions de les
Illes Balears que vam aprovar, estan previstes dins el
pressupost de la comunitat autònoma per a aquest 2030 i també
dins la planificació de l'Impost del Turisme Sostenible, que
compten amb un pressupost de 809 milions d'euros. 

Açò ha estat possible gràcies a la finestreta virtual,
disponible a la web de l'Oficina, una web que registra
actualment més de 60.000 visites de pàgines úniques, uns
15.000 usuaris. Malgrat tot açò no es vegi plasmat als
pressuposts en partides concretes, és el resultat de poder
comptar amb una estructura i una molt bona gestió. I és que a
30 de juny,  gairebé més de mil empreses de les Illes Balears ja
havien rebut ajudes dels fons Next Generation per valor
aproximat de 25 milions d’euros. 

Els fons europeus estan arribant a un bon ritme a les Illes
Balears, malgrat el discurs negacionista que escoltam,
pràcticament cada dia; açò no vol dir, que no facem tot el
possible per accelerar, encara més, la seva capil·larització cap
al teixit productiu, en som ben conscients. Som una comunitat
autònoma que serveix d’exemple en matèria d’execució de fons
europeus, com han repetit en diverses ocasions les autoritats
estatals i europees. No són paraules, les dades ho demostren.
Aquests pressuposts autonòmics incorporen 437 milions
d’euros de fons europeus. El programa Next Generation aporta
gairebé 420 milions d’euros, 318,29 milions des del mecanisme
de recuperació i resiliència, i 102 milions a través del programa
React EU, als quals s'hi han d'afegir 16,58 milions de la
programació 2021-2017 del FEDER i Fons Social Europeu. 

La gestió dels fons procedents de la Unió Europea que es
feia en aquesta comunitat en altres èpoques, no aguanta una
mínima comparació amb la gestió i, sobretot amb els resultats
que està aconseguint aquest govern, especialment des de la
Direcció General de Fons Europeus i des de l'Oficina
d'Inversions Estratègiques, als quals els vull agrair molt
especialment. 

Ja per acabar i per no estendre'm més en la presentació dels
pressuposts del Govern de les Illes Balears per part d'Hisenda
i aprovats al Consell de Govern el passat dilluns 31 d’octubre,
crec que som davant d'uns pressuposts del Govern i de
conselleria que posen les bases per a un futur esperançador,

amb un escut social enorme, amb actuacions a curt, mitjà i llarg
termini. I

 qui pensa qüestiona, i és que l'aposta pel coneixement és
l'aposta per al desenvolupament. El coneixement ens permet
una obertura de mires que ens fa lliures per veure l'entorn, el
món i la societat des d'una mirada molt més àmplia. Apostar pel
coneixement universal a través de les biblioteques i museus
públics, també de teatres, és garantir el seu accés. Facilitar
l'accés a la universitat, per ser capaços de construir una societat
més rica i pròspera en els diferents àmbits, competitiva, amb
qualitat i amb valors. Trobam la recerca, la investigació, la
innovació, els pilars fonamentals perquè aquest creixement,
com a societat, sigui real. És -si em permeteu- el millor llegat
que podem deixar a la ciutadania de les Illes Balears amb
aquests pressuposts.

Ara sí, moltes gràcies. Moltes gràcies a tot l'equip, que
m'acompanya i que treballa dia a dia per fer-ho possible. I a
vosaltres, diputats i diputades, moltes gràcies per la vostra
atenció, i estic a disposició per a qualsevol qüestió o dubte que
pugui resoldre. 

Moltes gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Gràcies, Sr. Conseller. Es demana als portaveus si volen
una suspensió de la sessió o si podem continuar. Per tal de
formular preguntes o observacions, tot seguit es procedeix a la
intervenció dels grups parlamentaris. El Sr. Conseller de Fons
Europeus, Universitat i Cultura pot contestar globalment o bé
contestar individualment.

EL SR. CONSELLER DE FONS EUROPEUS,
UNIVERSITAT I CULTURA (Miquel Company i Pons):

Gràcies, Sra. Presidenta, contestaré globalment.

LA SRA. PRESIDENTA:

Perfecte. Pel Grup Parlamentari Popular, té la paraula el Sr.
Costa per un temps màxim de deu minuts.

EL SR. COSTA I COSTA: 

Gràcies, Sra. Presidenta. Molt bones tardes, Sr. Conseller.
Molt bones tardes també a l'equip que l'acompanya. Bé, jo
sempre dic que intentaré ser breu, però llavor la cosa es
complica, però em compromet a intentar-ho aquesta vegada. 

Quan sentim l'exposició primera de tots els consellers que
passen per aquesta comissió, jo crec que hi ha molts de
ciutadans que podrien tenir la sensació de “impressionant
l’increment que hi ha de partides i doblers i de recursos, i tot
s'amplia i tot s'incrementa i tot és fantàstic i farem, farem,
farem, farem, farem”; però de vegades, quan un mira l’execució
pressupostària, és a dir, l'evidència empírica de l’exercici
corrent -en aquest cas seria el de 2022- fins a 30 de setembre,
que és el que s'adjunta en els pressuposts de la comunitat
autònoma per a 2023, un se n’adona, i també se n’adona un si,
es llegeix un poc el Diari de Sessions, de la presentació que es
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va fer per part dels consellers en els passats pressuposts que,
del que es diu avui i aquests dies aquí al que llavors acaba
passant, hi ha una significativa diferència.

I es fa molt d'èmfasi en la presentació dels pressupostos, i
es fa molt poc èmfasi en l’execució dels pressupostos. De
vegades s'ha fet un esforç per intentar que, en aquest parlament,
siguin els consellers els que expliquin la liquidació del
pressupost, de fet, la consellera d'Hisenda, en principi, ha de
comparèixer en aquesta comissió, a explicar la liquidació del
pressupost. No hi ha hagut temps d'explicar la de 2021, encara,
i ja veurem si hi ha temps d'explicar alguna cosa de 2022. El
que vull dir amb tot això és que jo crec que hi ha molts de
ciutadans que no entenen que, si tant s'amplien les partides,
com és que la realitat dels fets, la materialització dels fets és
molt diferent de la que es fa a la presentació dels pressuposts.
I a això és al que em volia referir un poquet, amb dades, en
aquesta compareixença. 

Perquè vostè, Sr. Conseller, té responsabilitats.
evidentment, de les àrees que vostè ha dit, però té una
responsabilitat que jo crec que és -i ja li vaig dir l'any passat-
superior a totes les altres, i és que vostè és el conseller de Fons
Europeus, i els fons europeus són una qüestió essencial en
aquesta comunitat autònoma. I vostè té una responsabilitat que
transcendeix la seva pròpia conselleria, vostè té una
responsabilitat transversal en el conjunt del Govern.

I, miri, jo per curiositat avui matí, he dit bé, i com anam
d’execució del mecanisme de recuperació i resiliència, respecte
del que estava pressupostat l'any 2022?, varen venir els
diferents consellers i ens varen fer la presentació de les seves
partides pressupostàries en allò que es refereix a fons europeus;
és cert que cap d'ells, o molts pocs, varen fer referència que hi
hagués partides pressupostàries que fossin de fons europeus,
sinó que, bah!, això és pressupost propi i endavant. Miri, avui
matí ho he estat mirant un poquet, no?, i resulta que -perquè
se’n faci una idea- abans teníem el conseller d'Educació i tenia
un munt de projectes, de mecanisme de recuperació; per
exemple, en tenia un que era “modernització sistema educatiu
0-3 anys”, 18 milions d'euros pressupostats. Sap què ha
executat, a 30 de juny? 608.000 euros. 608.000 euros. De 18
milions d’euros, 608.000 euros. Dirà, home!, però encara queda
part de l’any..., ja, però és que, disposada, hi ha una quantia
molt petita: de l'ordre de 5 milions d'euros, disposat, eh? 

Per exemple, un altre un altre cas: digitalització, aules
digitals i capacitació: 19 milions d'euros. Sap què hi havia en
OP a 30 de juny? Jo li ho diré: zero euros. Zero. Zero euros.
Millora en competència digital: 7 milions d'euros, execució OP:
200.000 euros. 200.000 euros! Per exemple -n'hi ha més, eh?-:
2,7 milions d'euros d’impuls FP, creació cicle de grau mitjà
superior: 2,7 milions d'euros. OP: zero euros. Modernització
del sistema educatiu: un milió nou-cents i tal ...: zero euros!

Passem a la Conselleria de Medi Ambient i Territori, per
exemple. Va venir l'any passat el Sr. Conseller i ens va dir: pla
de suport i implementació de l'economia circular, que és molt
important, l'economia circular -i té raó, és molt important
l’economia circular-, pressupost assignat: 15,8 milions d'euros.
Sap què hi havia executat, a dia 30 de juny?, i disposat, eh?,
disposat i executat: 43.325 euros, de 15 milions d'euros! Per

exemple, un altre exemple, no? Construcció ... ecosistemes de
biodiversitat i tal i tal, un altre projecte: 4,1 milions d'euros,
executat: 198.000 euros. Actuacions al Parc Nacional de
Cabrera, un altre projecte: 5,5 milions d'euros, executat: zero
euros. No li faré referència..., miri, la seva conselleria, l'any
passat, Sr. Company, tenia un..., li ho he de dir, vostè ho ha fet
bé, en termes relatius ho ha fet bé perquè tenia un projecte que
era “modernització, infraestructures, arts escèniques de la
música”, i tenia 1,2 milions d'euros pressupostats i, disposat i
amb OP: 720.000 euros. Ho ha fet bé, Sr. Conseller, vostè ho
ha fet bé, vostè està molt per damunt de la mitjana. 

Què vull dir amb tot això, Sr. Conseller?, que hi ha una
certa tendència a venir aquí a explicar-nos les bondats del
pressupost, però, miri -ahir també ho mirava-: execució
d'inversions a la comunitat autònoma de les Illes Balears -
d'Administració General- a 30 de setembre, està penjat als
pressupostos: vostès han executat un 20% del pressupost inicial
de capítol 6 d'inversions, un 20%!, en tres trimestres, un 20%. 

En conseqüència, vostès pinten moltes partides -perdoni
l'expressió, no s'ofengui- però pinten moltes partides, expliquen
grans bondats dels pressuposts i, això sí, la despesa corrent
l’executen tota, a aquesta sí, a aquesta..., queda tot exhaurit a
finals d'any; però, en canvi, el que són projectes per a la
ciutadania..., això no acaba d'arrancar, Sr. Conseller. 

Jo crec que hi ha molts de ciutadans que se’n duen
profundes decepcions com a conseqüència d'aquest fet, perquè
vostès pinten les partides, però llavors no les executen, i els
projectes, si es pressuposten, són per executar-los. Perquè quan
surten vostès a la llum pública, davant l'opinió pública, i diuen
hem incrementat el pressupost en 770 milions d'euros, perquè
nosaltres som els campions de la despesa, i per què no
pressupostam -jo què sé?- una quantia substancialment inferior
i l’executam?, amb la mateixa...

I si no ampliassin tant les partides, potser es podria dur a
terme l’alternativa que hem proposat més d'una vegada el Partit
Popular, per exemple, no incrementar tant la despesa i baixar
els imposts als ciutadans. Ja sé que vostè, Sr. Conseller, ens
dirà que és un desastre absolut baixar els imposts, però tal volta
podríem ser un poquet més prudents a l'hora de gastar, li ho
vaig dir ahir mateix a la consellera d'Hisenda. Bé, a l’hora de
gastar, no, a l’hora de pressupostar, perquè no el mateix, a
l’hora de pressupostar.

En resum, jo no li faré gaires preguntes, però sí que -en fi-
la realitat que veiem dels fets -és veritat que ens reservarem
algunes qüestions per al debat de ple, com no pot ser d'altra
forma-, però tenim la sensació -com li he dit- que duen vostès
vuit anys governant i les realitats que vostès poden posar
damunt la taula, sobretot en matèria d'inversions deixen un poc
a desitjar; en conseqüència, de vegades discursos
grandiloqüents quant a grans partides, jo crec que potser se'ls
podrien estalviar un poquet. Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA: 

Gràcies, Sr. Costa. Pel Grup Parlamentari Unidas Podemos
té la paraula la Sra. Santiago per un temps de deu minuts.
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LA SRA. SANTIAGO I CAMACHO:

Muchas gracias. Yo sí le haré bastantes preguntas, Sr.
Conseller. De todas maneras, hay una cosa con la que discrepo
del anterior compañero, ha dicho que hay grandes partidas
presupuestarias y grandes inversiones en ciencia... Creo que no.
Creo que se invierte poco en ciencia. Creo que no llegamos a
la media europea. Creo que España no llega al 2%, que es -
como mínimo- lo que toca en inversión en ciencia, y que
realmente -los datos lo dicen- los países que más protegen a su
población, los países con una economía más fuerte, son los
países que más invierten en ciencia y en investigación.

(Remor de veus)

Por lo tanto, esta partida de 185.000 millones de euros me
parece bien, pero no me parece en absoluto suficiente. De
hecho, creo -fíjese- que la partida que se destina a turismo es de
110.000 millones de euros; solamente 70.000 millones de euros
diferencian a la España obsoleta de la España del futuro, me
parece muy poca...

(El Sr. Vicepresident substitueix la Sra. Presidenta en la
direcció del debat)

EL SR. PRESIDENT:

Per favor, Sra. Santiago, un moment. Silenci, per favor.
Gràcies. 

LA SRA. SANTIAGO I CAMACHO:

Muchas gracias. Muchas gracias, eh?... 

EL SR. PRESIDENT:

Continuï. 

LA SRA. SANTIAGO I CAMACHO:

Vamos a ver, realmente, es una partida que, como ya digo,
me parece bien, sé que las negociaciones no son fáciles, sé que
tendría que invertirse más, pero vamos a ver en qué se invierte.
Usted ha dicho que se sube un 13% la inversión en universidad,
nos gustaría saber a qué se va a destinar ese 13%, ¿se van a
rebajar los precios de las matrículas? ¿Se van a rebajar las tasas
universitarias? ¿Los precios de los grados universitarios, van a
bajar?

Realmente, y tengo que decirlo, el modelo de subvención y
de rebaja de tasas no es el que más nos gusta, a nosotras nos
hubiera gustado que directamente el Plan Bolonia no hubiera
entrado en las universidades y nos gustaría que ahora los
universitarios y las universitarias no tuvieran que pagar
másters, sino que valiera con un grado universitario, ahora se
compite con la universidad pública, con universidades y con
entidades privadas, para ver quién más o quién tiene el mejor
máster. Evidentemente, no es una cuestión de esfuerzo, sino
que va a ser una cuestión de dinero.

Pero aún así, ¿cuánto se va a reducir y cuánto se va a
invertir en abaratar los precios de la universidad pública?

Y otra cosa, ¿va a ser la información clara, los gastos se va
a establecer una partida, a destinar alguna partida en agilizar
los trámites burocráticos?

Usted ha dicho, se ha referido al grado en Ciencias del Mar,
ha señalado una cuantía generosa, ¿el grado en Ciencias
Ambientales, se va a poner en marcha este año? No sé si lo ha
dicho, en todo caso no lo habré escuchado.

Respecto a la investigación, 11 millones de euros más en
investigación, es importante, el modelo económico de Baleares
tiene que modificarse, es una de las mayores preocupaciones de
la gente de Baleares, ese modelo obsoleto del turismo, el sol y
playa ya no nos vale, pero ¿cómo va a repartirse el dinero en
investigación? ¿Qué dinero, qué políticas concretas van a
realizarse, y si esas políticas están territorializadas en Ibiza, en
Menorca, qué es lo que toca a cada isla?

Por otro lado, respecto a la atracción de talento, las subidas
de sueldo a las plantillas de investigadores e investigadoras, la
estabilización de plantillas, que es importante, las mejoras en
los laboratorios, ¿cómo va a gestionarse todo eso, qué dinero
exactamente se va a emplear para cada acción? Y ¿cómo van a
ser los planes de estabilización y cómo vamos a poder aquí
retener el talento?

¿Se va a destinar alguna partida, agilizar los trámites
burocráticos para la presentación de proyectos? Porque eso
también es un gran incentivo, y un gran desincentivo, debido a
la burocracia que existe actualmente.

Cuando habla usted de nuevas infraestructuras científicas,
¿a qué nuevas infraestructuras científicas se refiere?

Respecto a la juventud, también, la Ley de ciencia planteó
esa ayuda a la brecha generacional, pero ¿cómo se va a hacer
efectiva la Ley de ciencia en estos presupuestos respecto a la
brecha generacional, vamos a poder contar con más jóvenes en
las Islas Baleares?

Una de las cuestiones también que nos preocupa, el tema
del Observatorio, son 150.000 euros para poner en marcha el
Observatorio; está muy bien, hace tiempo que, desde 2015, el
Plan de cultura que no se está poniendo en marcha, me alegro
de que finalmente se vaya a poner en marcha, pero querríamos
saber si tienen pensado qué políticas va a llevar el observatorio
y si va a tener en cuenta la iniciativa que se debatirá en breve
en el Parlament, de hacer un informe para equilibrar cualitativa
y cuantitativamente las obras culturales entre mujeres y
hombres.

Respecto a la residencia universitaria, me temo que esto es
un tema que a usted igual no le gusta, pero tengo que hacérselo,
soy de Ibiza y realmente esto es una promesa que me temo que
no la vamos a ver cumplida, no sé si usted puede comentar
algo, si vamos a contar con una nueva residencia universitaria.
Sabe perfectamente, igual que todos, los grandes problemas
que existen para alquilar una vivienda.

Por último, me alegro de que haya cuatro nuevas plazas en
el ICIB, es importante porque es la principal queja que había en
el sector, la gestión de esas subvenciones.
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Celebro también que haya un aumento de un 7,3% en el
MAEF, en el de Ibiza.

Finalmente, creo que todas hemos entendido que es
importante apostar por la investigación y por la ciencia en las
Islas Baleares; hay distintas prioridades, a nosotras nos gustaría
que esta partida hubiera sido mayor, pero entendemos que esto
parte de un Consejo de Gobierno y que nosotras no tenemos
una fuerza mayoritaria.

Sin más, pues muchas gracias por su comparecencia,
muchas gracias a su equipo por lo que están haciendo y por lo
que van a hacer y lo que van a conseguir en las Islas Baleares
en ciencia y en investigación. Esperemos que la España del
futuro al final, pues le agradezca a su conselleria y a este pacto
de progreso lo que ha conseguido.

Gracias. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Santiago. Pertoca el torn al Grup
Parlamentari Ciudadanos, té la paraula el Sr. Juanma Gómez,
per un temps de deu minuts 

EL SR. GÓMEZ I GORDIOLA:

Gràcies, president. Sr. Conseller, la intervenció està prevista
que la fes la portaveu, Patricia Guasp, per una qüestió personal
doncs..., per ventura s'incorporarà i la rèplica, per ventura, la
farà ella.

Miri, a mi m'ha preocupat una qüestió que abans ha
esmentat, és que, a més, han estat gestors de pressuposts, el
director de la seva oficina de gestió de fons és expert en tema
també de pressuposts, quan s'anuncien projectes i el grau de
disponibilitat i el grau d'execució a meitat exercici
pressupostari, en matèria d’exercici d’execució pressupostària
està a zero o un percentatge baix preocupa, i preocupa per tres
qüestions: preocupa si part d'aquests són fons finalistes, vostè
sap perfectament la justificació, això el que suposa no
executar-lo; suposa també la manca de compliment d’uns
objectius anunciats i unes expectatives creades, sigui per agents
públics o per agents privats; i, evidentment, per descomptat,
suposa per a una administració, el bon govern i la transparència
en gestió és preocupant. Per tant, crec que tendrà una
oportunitat, a nosaltres ens interessa molt, com a grup
parlamentari, aquests projectes als quals s'ha fet qualque
referència, però la resta que pugui donar explicacions de si
vostè pot assegurar l’execució a 31 de desembre de la part
corresponent a finançament d’aquest exercici, si executarà. I si
no té temps, crec que seria objecte d'una compareixença
important aquest tema, Sr. Conseller, i li ho dic en el sentit, no
tant una qüestió demanar-li responsabilitats i explicacions, sinó
que és una oportunitat també de les expectatives creades, els
agents que intervendran en l’execució i els usuaris i els
beneficiaris d'aquests projectes transversals, a més, perquè són
de diferents àmbits.

Miri, nosaltres vàrem ser dels grups que li vàrem donar
suport i vàrem reconèixer el fet de la creació d'aquest
departament per a la gestió fons europeus. Vostè sap també,

crec que amb una intervenció de la portaveu, la importància
també de la gestió dels fons europeus, aquesta comunitat
autònoma sigui una de les gestores i pel seu àmbit propi
d'alguns dels projectes que beneficien la seva societat i la seva
economia.

Nosaltres enteníem que també hauria d'haver integrat el
tema d'innovació, crec que vostè és una reivindicació que ja
coneix des del nostre grup parlamentari, en lloc d'Universitat,
però ara no és el cas, però crec que és important que li tornem
reiterar la manifestació per la vinculació d'innovació que vostè
ha plantejat aquí, dels seus objectius, que torna plantejar per a
aquest exercici.

La crítica i la interlocució que ens arriba de PIME,
d'autònoms i de molts actors que són presentadors de projectes
i també receptors dels projectes, per al fons de projectes
finançats per la Unió Europea, perquè els que vostè gestiona és
que no arriben a temps i que la tramitació administrativa
continua essent lenta, essent farragosa i, per tant, possiblement
no es pugui complir a terme i pugui decebre la possibilitat que
se sumin i hi pugui haver més actors que s'impliquin en la
gestió d'aquests fons.

I això és preocupant, és una qüestió que des del nostre grup
parlamentari repetim a diferents preguntes de control en els
plenaris i també a les comissions. Crec que aquest entusiasme
inicial s’ha posat en ralentí, i crec que té poc marge vostè per
rectificar, per reconduir-ho, però, en tot cas, li faig una
apel·lació que posi solució a com de farragós és el tràmit
administratiu, perquè puguin arribar al cent per cent a les
PIME, que són les que tal volta tenen manco recursos a l'àmbit
de gestió d’aquests projectes. Però, evidentment, la importància
del nostre teixit productiu de les PIME és cabdal a la nostra
comunitat autònoma que arribi la quantia que pertoca i en el
temps que pertoca.

Per tant, la simplificació de processos i la digitalització de
l'administració ha d'anar a la part dels objectius que vostè ha
anunciat a la seva direcció general, amb la tramitació d'aquests
fons i d'aquests expedients. 

Miri, quant al tema de la Universitat, jo me n'alegro molt...-
jo quan parl de jo, parl de nosaltres, del nostre grup
parlamentari-, i sé ben cert que els estudiants i la comunitat
educativa, la comunitat universitària d’un augment del
pressupost, però hi ha una demanda important i, evidentment,
no l'he vista reflectida al capítol 7 i és la segona residència
universitària. Quin és el seu calendari?, quina és la seva aposta
al pressupost, 2023 per a aquesta demanda, per aquesta
ubicació?, i com està el grau de compromís amb això? Crec que
és important veure-ho materialitzat, i que vostè em digui quina
part d’aquests pressuposts que hi pugui haver és la determinada
per a aquest objectiu.

Li vaig demanar en una pregunta parlamentària el tema de
la Facultat de Medicina. Vostè ha incrementat, em sembla que
han estat dos-cents vint-i..., no record la quantia que ha dit a la
Facultat de Medicina. Jo vull saber quin és l’objectiu i l’objecte
d'aquest augment pressupostari. 
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Si vostè ja ha iniciat la demanda d'augment per al curs
següent, 2023-2024, de nombre de places. Recordi vostè que
són paraules del mateix rector, va dir que la capacitat ara
mateix, i “ara mateix” se suposava que era al curs universitari
immediat, era arribar a 80 places, 80, tenia la capacitat...
Nosaltres li vàrem insistir molt a veure si, a més a més,
necessitaria més equip docent, més espai, més capítol 2 i
capítol 6, és a dir, més recursos econòmics i diu, “no
necessàriament”. 

I, per tant, jo crec que el rector és una persona amb molt de
rigor en la seva gestió, així ho ha demostrat i així ho creim. I,
per tant, crec que la seva reivindicació i el nostre suport crec
que fins i tot de tota la Comissió de Salut és que pugui vostè...
i nosaltres acompanyar-lo de la mà a reivindicar aquesta
possibilitat, i vostè ja sap el perquè, no només perquè sigui una
reivindicació pròpia de la comunitat educativa de la Facultat de
Medicina, sinó de la demanda de facultatius -que es torbaran
anys, evidentment-, part de facultatius de metges i metgesses
especialistes en aquesta comunitat autònoma que són, són i
seran necessaris bastant de temps. 

Quant a altres temes dels quals ha parlat, jo en tema de
llengua no vull fer un monogràfic, però vostè sap el nostre
posicionament. Quan es parla de foment, ús, foment, promoció
interna i externa de la llengua pròpia de les Illes Balears, la
cooficial al castellà, nosaltres seguirem reivindicant que tengui
també el mateix interès i compromís amb la diversitat pròpia de
la llengua catalana de les Illes Balears en les seves modalitats
lingüístiques, que es parlen a les quatre illes.

I crec que és important que vostès parlin amb tota
tranquil·litat i amb tota..., diguéssim, normalitat també de l'ús
que la gent de les Illes està fent de la seva manera d’entendre
el català i en les seves modalitats lingüístiques. Crec que és
important que es manifesti i crec que és important també que el
fomentin perquè forma part de la història, de la diversitat i la
creació cultural dels ciutadans de la nostra comunitat
autònoma. 

Quant a la Facultat d'Infermeria, em sembla que la partida
pressupostària va en augment de places, he entès que era així,
a la Facultat d'Infermeria. Li deman si també és per a la
Facultat de Fisioteràpia o si és conjunta. 

Ho dic perquè el tema de manca de fisioterapeutes també és
important a les Illes Balears, en el que (...) del nou model de
(...), és a dir, la necessitat de l'àmbit sociosanitari de residències
i també d'atenció primària, el tema de fisioteràpia, i crec que
vostè ha de fer també una aposta important per reivindicar el
tema de l'augment de places allà on pertoqui, al ministeri i
també la dotació pressupostària que pertoca en infermeria i en
fisioteràpia. 

Vostè sap de la mancança, vostè podria fer una
compareixença conjunta amb la consellera de Salut, que la
tendrem després i li demanarem per aquest tema, i vostè perquè
va de la mà la formació dels facultatius i del personal sanitari
i, evidentment, no depèn només de vostè.

Nosaltres sabem... perquè nosaltres sí donam suport als
pressuposts en aquesta línia i anirem de la mà del Govern

sempre que reivindiqui en major nombre de finançament de
l'Administració General de l'Estat per a aquest tema, i,
evidentment, també... autorització de qualificació de places per
a aquest àmbit de la formació i la capacitació dels nostres
professionals sanitaris.

El tema de... -insistesc que esperaré la seva resposta- en el
tema d'aquests fons, la disponibilitat i execució que serà capaç
la seva conselleria de dur a terme.

Insistesc també en el tema de manco burocràcia i major
col·laboració perquè l’Oficina pugui tramitar amb major
agilitat i major arribada aviat als... d'aquests fons als usuaris, i
amb això conclouria la primera part de la intervenció.

Gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Gómez. Pertoca el torn al Grup Parlamentari
MÉS per Mallorca, Sra. Campomar, deu minuts.

LA SRA. CAMPOMAR I ORELL:

Gràcies. Gràcies, Sr. Conseller i a tot el seu equip per ser
aquí. Jo faré només un incís a algunes consideracions que han
fet alguns companys que m'han precedit. Al Sr. Costa li diré...
el seu mantra sempre de fixar-se només en les inversions,
només valorar positivament les inversions sense valorar les
despeses corrents, com realment el més essencial per donar
serveis públics als ciutadans. Aquest mantra, l'administració
pública se l'ha de treure de damunt, perquè la despesa corrent
no és malgastar els doblers, la despesa corrent és quan tu vas a
l'hospital i et paguen el teu sèrum i et paguen el teu metge, i
quan vas a l'escola paguen el professor... Aquesta és la despesa
corrent, i vostès vénen aquí a dir sempre, a fer un discurs que
la despesa corrent és com si malbaratàssim doblers. I després
ha fet un discurs d'inversions, jo li he de dir que el Partit
Popular, en tema d'inversions, deixa molt a desitjar, i vostè ho
sap, i vostè era director general de Pressuposts quan molt males
inversions que encara tenen hipotecada aquesta comunitat
autònoma, moltes males inversions, però dit això...

Després al Sr. Gómez li diria, en el tema de la llengua,
vostè ha dit que sempre hem de tenir... que tenguem més
estima, no?, a les modalitats a les Illes. Jo em deman: el seu
partit quan valora al Congrés les inversions a l'Institut
Cervantes, li demana que tengui en consideració la modalitat
andalusa? Vostès li ho demanen? Insisteixen vostès que no hi
ha una unitat de la llengua castellana? Vostè s’ho plantegen? És
que realment és inaudit, en persones formades, perquè jo el
consider una persona formada, Sr. Gómez, però aquesta fòbia
només passa a les Illes Balears. 

Dit això, Sr. Conseller, passem a allò nostre. La seva
conselleria té molts de qüestions, abasta moltes qüestions que
són essencials per als reptes futurs: la modernització de
l'administració, un pla estratègic d'inversions de 2030, la
cultura, la Universitat, la recerca i la política lingüística. Per a
MÉS per Mallorca són qüestions molt importants.
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I nosaltres -no abastaré totes les qüestions perquè es faria
molt llarg- sempre hem insistit, per exemple, que el Pla
estratègic 2030 no es converteixi només en un element
decoratiu -ja sé que no ho és- perquè hem insistit molt en el
sentit que sigui realment un vertader instrument de
transformació del model productiu d'aquestes Illes Balears, que
la pandèmia ha obligat a sofrir en carn viva una prova pilot de
la fragilitat del nostre model econòmic.  Hem viscut el que
passaria si no hi hagués turisme en aquestes illes. Un model
econòmic de turisme que es veu amenaçat per moltes qüestions,
emergència climàtica i moltes altres qüestions. Per tant, ara sí
que fa molt de temps que en parlam, però és més important que
mai enfortir tota aquesta transformació del nostre model
econòmic, precisament per no dependre només de fluxos
turístics, només si hi ha una temporada bona. Hem d'enfortir
aquesta qüestió.

I l'altra qüestió és que també és una necessitat si no volem
tenir una escletxa generacional perquè els nostres joves es
formen en moltes qüestions que no són de turisme i, per tant, no
tenen oportunitats en aquesta terra. Per tant, si no els cream
aquestes oportunitats partiran, no els queda altre remei. 

Dit això..., i a més, en aquest pla -i jo ho torn a insistir-hi,
sé que em repetesc-, a vegades la insistència de molts de
portaveus és si s'ha executat un tant per cent, i jo insistesc que
tenguem elements de seguiment i d’avaluació i d'indicadors que
ens diguin si aquestes inversions seran útils per a aquesta
transformació, això per a nosaltres, per a MÉS per Mallorca és
una part molt important. 

Dit això, en altres àmbits, l'educació, la recerca i la llengua
per a nosaltres són eixos essencials per aconseguir la igualtat
d'oportunitats, la cohesió en aquesta societat nostra i aquesta
transformació de què he parlat abans. I nosaltres sí que volem
destacar que en aquesta darrera dècada de la qual quasi vuit
anys seran d’un govern progressista, l'aportació global a la
Universitat s'hagi duplicat, pràcticament teníem 50 milions i
hem arribat a 100 milions. Crec que això ho hem de posar en
valor. A més, amb una consolidació d’estabilitat del seu
finançament amb un contracte programa, basat en objectius,
quantificat, que és el que s’ha d'aconseguir. Crec que aquesta
qüestió és molt important. 

Jo sí que entenc que, pel que he llegit, sí que hi haurà nous
títols universitaris, hi haurà augment de les places de titulacions
molt demandades, com per exemple infermeria. Entenc que sí
que es durà a terme una empenta a aquesta nova residència
d'estudiants. Creim importants totes aquestes qüestions que es
posen en valor amb aquest increment de la inversió a la
Universitat: formació del professorat, consolidació de
plantilles, modernització dels sistemes, adaptació dels edificis
energètics, adaptació d'aquests edificis... bé, és una resposta
que hem de donar en aquest segle XXI.

Hi ha una qüestió important, que crec que ja s'ha dit aquí,
però bé, que a un moment d'inflació hi hagi una devolució de
taxes de matrícula per al curs per un import de 7 milions
d’euros crec que sí que aquest govern mostra una passa
endavant a l'hora de combatre i ajudar les famílies que aquesta
inflació per a aquest 2023 es pugui combatre millor. 

En recerca crec que sí que en aquests vuit anys o en aquests
set anys i mig, hem vist un increment important. És evident que
no és suficient, crec que encara ens queda molt de camí a
recórrer, però sí que nosaltres els instam a continuar amb
aquest increment de contractes de formació de personal, amb
contractes protectorals, amb aquests nous projectes
complementaris de Next Generation a l'àmbit de la ciències
marines, biodiversitat, etc. 

Els equipaments científics també són importants i que si es
fa realitat un nou edifici del SOCIB al Moll Vell, a primera
línia de la façana marítima, crec que és un tema importantíssim.
Si vostè em pot donar més detall, vistes un poc les
intervencions que s'han fet aquí, estaria bé. 

Nosaltres, no he acabat, però sí que ens podria detallar una
mica més com estaria aquest institut de recerca que es va crear,
el recursos que disposaria, un poc més de detall.

Després ja pas directament a Política Lingüística, perquè
per a nosaltres, per a MÉS per Mallorca, és important la
política lingüística. Crec que s'ha de donar continuïtat a totes
aquestes qüestions que s'han iniciat de suport a mitjans,
actuacions de foment dinamització... però, li he de dir, nosaltres
sempre creim que és insuficient per les necessitats actuals.
Tenim molta població nouvinguda i una situació delicada de la
nostra llengua catalana. Nosaltres sí que ho deim clarament:
necessitam més recursos per incrementar l'ús social del català.
Crec que és una qüestió que si l'analitzam és així. 

Vull recordar aquí unes paraules que s'han fet, bé, he
pogut..., que s'han citat d'Isidor Marí, a un col·loqui d'usos de
català, que va dir que les llengües no s'imposen en el seu propi
territori, les llengües es defensen en el seu propi territori davant
la imposició externa. I aquesta és la qüestió de per què
demanam millors recursos..., majors recursos per a la llengua
catalana a les nostres illes. 

Sr. Conseller, per tant, el convidam, el convidam que en la
tramitació o durant el 2023 s’incrementin aquests recursos per
fomentar l'ús social de la llengua catalana. És ver que totes les
altres actuacions són molt importants, totes les dels cursos de
català, vostè ha fet incís a moltes d'elles. També si té més
detall, però d’així com es podrà fer ús, però sí que ens
agradaria, nosaltres estam satisfets que s'hagin inclòs 350.000
euros en els pressupostos generals de l'Estat, 200.000 per al
Govern i 150.000 per als consells insulars, per a publicacions
en català, gràcies a les negociacions del senador Vicenç Vidal.
Per tant, creim que també és un precedent, com he dit, la
implicació de l'Estat en el coneixement de les altres llengües
oficials, perquè el català és una llengua oficial de l'Estat
espanyol, faltaria més. Per tant, no només l'Estat ha d’incidir a
fomentar la llengua castellana, també incidir a fomentar les
altres llengües oficials del seu territori.

Bé, dit això, també creim positiu que hi hagi actuacions
d'interacció entre el foment de l'ús del català o actuacions
dedicades al foment de l'ús del català amb acords de la televisió
pública. Per a nosaltres la televisió pública també és un
instrument...
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EL SR. PRESIDENT:

Sra. Campomar, vagi acabant.

LA SRA. CAMPOMAR I ORELL:

... importantíssim -acab ara mateix-, i ho veim positiu i ho
celebram.

Moltes gràcies. 

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Campomar. Pertoca el torn al Grup
Parlamentari VOX-Actua Baleares. Té la paraula la Sra. Idoia
Ribas. 

LA SRA. RIBAS I MARINO:

Gracias. Buenas tardes a todos los assistents a esta comisión
de Hacienda. Creo que voy a ser muy breve. Simplemente
anunciarle al consejero que nosotros vamos a presentar una
enmienda a la totalidad de los presupuestos, por tanto, incluye
también su consejería. 

La enmienda a la totalidad se centrará básicamente en que
no nos creemos la previsión de ingresos que nos dicen los
miembros del Gobierno balear porque prevén un crecimiento
del 7,2%, cuando hay entidades externas objetivas que están
diciendo que el crecimiento será de un 2,2%. Es una barbaridad
la diferencia. Por tanto, es muy posible, casi seguro, que no se
van a poder cumplir estos presupuestos en cuanto a los ingresos
y esto va a incrementar la deuda todavía más. Consideramos
que es una barbaridad el endeudamiento que tiene hoy en día
nuestro país, y cuando digo país me refiero a España
evidentemente, porque es el único país que tenemos. 

En cuanto a las partidas del aumento de gasto público que
estamos viendo en los diferentes departamentos, también en el
suyo, mientras que se aumenta la deuda, incluso en partidas que
no se han ejecutado ni se prevé su ejecución al 100% en este
presupuesto del año 2022 y ustedes siguen incidiendo en ellas
y además las incrementan. 

En cuanto al incremento de 112 millones de euros en la
deuda pública que se prevé, bueno, pues esto, creemos que será
muy superior, ya digo, por el desfase que va a haber de los
ingresos y los gastos, esto hipoteca a los ciudadanos de
Baleares y a las generaciones futuras y, por supuesto, no se
alivia para nada la presión fiscal que sufren las familias, las
empresas, los comerciantes, en fin, los ciudadanos en general
y la clase media, porque no lo pagan los ricos, como nos dicen
siempre, es la clase media la que sustenta el grueso de todos
estos presupuestos expansivos que nos presentan.

En cuanto a Política Lingüística, que es un tema que veo
que ha sido bastante comentado antes de que yo intervenga,
pues, simplemente comentar que sería muy aconsejable que se
defendieran las modalidades lingüísticas, por supuesto, tal y
como se hace con el español, ya que hay alguien que lo ha
planteado como si no se hiciese. Yo lo que sí le puedo asegurar,
Sr. Consejero, es que el español de Argentina no es igual que

el español de la península y que cuando los presentadores del
telediario en Argentina presentan el telediario no se ponen a
hablar como si fueran españoles, mantienen su modalidad
lingüística de Argentina. 

Después, simplemente, pues nada, que sepa y le reitero que
crear una consejería nueva con la excusa de los fondos
europeos nos parece totalmente desacertado, a diferencia de lo
que han dicho otros grupos de la oposición que han hablado
antes que yo. Nosotros creemos que hubiese bastado con una
dirección general dentro de la Consejería de Hacienda, por
ejemplo, o de la Consejería de Sectores Productivos. Además,
usted ya ha comparecido aquí para explicarnos cómo se están
ejecutando estos fondos europeos y nos ha dicho que cada
consejería es la que se encarga de tramitar sus respectivas
líneas de subvención y que ustedes simplemente lo que hacen
es coordinar. Por tanto, yo creo que lo que debería coordinarse
sobre todo es la justificación, no sea cosa que al final haya que
devolverlo todo, y los que hereden su gobierno, si es que no
son ustedes, que es muy probable, pues tendrán que hacer
frente a este dispendio. 

Gracias.  

EL SR. PRESIDENT:

Moltes gràcies, Sra. Ribas. Pertoca el torn del Grup
Parlamentari El Pi Proposta per les Illes Balears. Té la paraula
la Sra. Lina Pons, deu minuts. 

LA SRA. PONS I SALOM:

Gràcies, Sr. Vicepresident. Senyores i senyors diputades.
Sr. Conseller, gràcies per venir a explicar-nos aquestes
il·lusions que esperem que es tornin realitat l'any 2023. Gràcies
per aquesta compareixença a vostè i a tot l'equip que
l'acompanya. 

La primera pregunta que li voldríem fer, perquè queixes,
crítiques, etc, ja se n'hi han fet i moltes, nosaltres ens reservam
a escoltar la seva resposta per no repetir i no allargar en el
temps aquest temps que compartim, dir-li que és ver, ens
trobam ara a un moment que no discutirem si és necessari o no
fer un escut social de cara a aquelles persones que ho
necessiten, aquesta classe mitjana i aquesta gent amb risc
d'exclusió social i aquests pobres directament la nostra
comunitat, després dels esdeveniments que hem viscut,
pandèmies, guerra d'Ucraïna, inflació pujada per una cosa i
passar altra, etc. Molt bé, ens plantam amb aquest escut social,
amb aquest manà d'Europa. I la pregunta és: quina continuïtat
poden tenir aquests pressupostos per a 2024? És a dir, en un
cas hipotètic que vostès tornessin governar, llavors vendran les
retallades? És un fet puntual que hi hagi més doblers que mai
a totes les conselleries? Llavors haurem de passar-nos de
frenada o què és el que pot passar?, perquè crec que està bé que
en aquests moments tenguem pa per avui, però també estaria bé
que tenguessin pa per a passat demà. 

Una altra de les preguntes que li voldria fer, és exactament
quin és l'increment del pressupost en recerca i a quin
percentatge s’arribarà. Vostè sap que ja hem mantingut qualque
entrevista -li agrairia a la Sra. Guasp que es retiri una mica, així

 



2654 HISENDA I PRESSUPOSTS / Núm. 110 / 9 de novembre de 2022 

podré tenir visual amb el conseller, moltíssimes gràcies-, quin
seria aquest increment pel que fa a la recerca? Nosaltres ja sap
que li vàrem plantejar una esmena a la Llei de la ciència, que
li tornarem plantejar en els pressuposts de l'any que ve, que té
a veure amb el 2,5% del Producte Interior Brut. Vostè em va
dir que no, que era molt millor que fos el 2% i lligat als
pressuposts. Ara bé, vostè em va dir que arribarem al 2% l’any
2030. Creim que haurien d'arribar a aquesta inversió en recerca
i amb aquest compromís amb les empreses, amb el talent, si és
això que volem, molt abans que el 2030. I creim que un 2,5%
del Producte Interior Brut seria allò que podríem fer, si de ver
apostam per la investigació. 

Quin és el cronograma dels estudis d’infermeria?
Exactament a nosaltres ens pareix bé, aplaudim que aquests
estudis d'infermeria es facin, però quin és aquest cronograma?
Quan començaran? Quants d'alumnes hi haurà? Si ens en pot
fer cinc cèntims, què faran amb aquest pressupost amb aquests
estudis. 

Llavors, ha parlat també de l'increment en els estudis de
grau de medicina, en què es traduirà aquest increment dels
pressupostos? S'augmentarà el nombre d'alumnes? Quin és
l'increment en el pressupost dels estudis de medicina, del grau
de medicina, en què es traduirà aquest increment? És a dir,
s’apostarà per més tecnologia i podran estudiar més alumnes,
hi haurà més professors? Què és que hi haurà perquè aquest
increment sigui important, com vostè ha dit. 

I llavors vull enllaçar això, amb una pregunta que té a veure
amb la nostra llengua. És a dir, una de les queixes que nosaltres
hem rebut per part dels alumnes de la nostra comunitat, és que
un 90% de les classes es donen en castellà. Podem entendre que
un 51% dels estudiants d’aquesta primera promoció ha vengut
de fora, però si realment el que volem és potenciar la nostra
llengua, haurem de fer un esforç per parlar la nostra llengua,
perquè si no, està clar que a nivell d'estudis fins a batxiller, es
fan avanços perquè tots els alumnes puguin arribar a segon de
batxiller i a la universitat amb dues llengües oficials ben
apreses, més una estrangera, com pugui ser l’anglès, per dir-ne
alguna i fins i tot alguns, alemany o xinès, o el que sigui; però
està clar que si feim esforços per això, després quan arribam a
la facultat, tal vegada hauríem de fer un pensament. 

Ho dic i enllaçaré, si em permet, amb la Direcció General
de Política Lingüística. Vostè em parla que tothom hi pot
aportar, que és un valor transversal, que hi haurà subvencions
als ajuntaments, que hi ha subvencions als mitjans de
comunicació, perquè aquest ús del català sigui possible. Ens ha
parlat també del llegat d'Aina Moll, del llibre sobre l’Any
Fuster, tot això ho aplaudim, però hem de fer esforços més
amples i sobretot que no associat sempre la llengua a una cosa
que té a veure amb el rebosillo i amb el ball de bot. Hem de ser
-i el convid a vostè i a tot el seu equip- més imaginatius a l’hora
de ser atractius perquè tothom vulgui parlar la nostra llengua,
que és el català, per a aquells que ho dubtin, amb les modalitats
de les Illes, etc., encara que a Argentina parlin una espanyol
que no té res a veure amb el nostre i aquestes coses que s'han
dit aquí. Per tant, el convid que siguin més imaginatius, vostè
i el seu equip. Pensem entre tots, nosaltres també ens hi podem
sumar a l’hora de ser-ho, per fer que sigui atractiva la nostra

llengua, perquè és clar que l’ús va per avall, tot i que la
coneixen, no la volen utilitzar moltes persones que viuen aquí. 

I ja enllaçaré amb una altra qüestió que té a veure amb la
segona residència, que ja se n'ha parlat. Nosaltres n’hem sentit
parlar en anteriors vides cinquanta mil vegades. N'hem parlat
aquesta legislatura cada any, cada any, cada any, quan vostè era
conseller i quan no ho era, n'hem parlat, sempre parlam
d'aquesta segona residència, i es passen la bola entre
l'Ajuntament de Palma i entre el Govern, i veurem què passa.
És a dir, exactament com estam i si hi ha possibilitats o no que
aquesta segona residència sigui una realitat. 

Quines millores es faran pel que fa a la universitat a les
altres illes? Ha parlat vostè de Menorca, crec que com més
enfora ens feim de Mallorca, més difícil és que hi hagi una
educació universitària en condicions -diguem-ho així.
Formentera es queixa, Eivissa es queixa, Menorca es queixa.
Ara vostès anuncien millores, però és clar que si no tenim
segones residències i la mobilitat és cara, qualque cosa hem de
fer perquè tots siguem iguals, ja que parlam tant d'equitat i
d'igualtat, que sigui un fet. 

Ha parlat dels 13 milions de l'Impost de Turisme Sostenible
per a la construcció de l'edifici per a ciències marines, ho
celebram. M'agradaria que m'expliqués una mica més, si pot,
que el que tenen previst, quan i com. 

I llavors també parlaria de la Llei de la ciència. Torn a
repetir que aquest 1,4% del PIB que hi dedica a Espanya és una
porqueria -permeti’m aquesta expressió així, perquè és una
porqueria. Però és que nosaltres estam a la cua d'Espanya i
Espanya està a la cua d'Europa, de la mitjana europea, així és
que no ens parlin -i ho dic des de l’estima-, però no ens parlin
de què feim una aposta per la recerca, perquè si la feim, la feim
i si no la feina, no la feim. 

Per què ho dic?, hi ha altres comunitats autònomes que ens
han donat exemple que això és possible. Parlaré, per exemple,
del País Basc, les administracions estan implicades, hi ha
empreses tractores que s'encarreguen de fer aquesta recerca, hi
ha infraestructures, hi ha captació de talent que agafen de tota
Espanya, que arriben allà. I què fan? Arriben allà, fan la
recerca, estudien la forma i s’hi queden a més a més. Crec que
si volem fer una aposta valenta -jo no dic que sigui passat
demà-, hem d'apostar de veres i no simplement fer una passeta
tímida, perquè si no arribarem al 2080 i no quedarà ni un
d’investigador, a pesar que vostès -crec- tenen bones
intencions. 

Una altra cosa més. Es pensa fer qualque tipus d'aposta amb
aquests pressuposts que vostè ens ha presentat avui perquè es
puguin fer aquestes sinèrgies entre empresaris grans i petits,
entre universitat, entre investigadors, entre nous talents, perquè
això sigui una realitat? Hi ha qualque cosa? També ens
demanen que hi hagi més facilitat burocràtica a l'hora d'accedir
a ajudes pel que fa a la recerca, perquè directament ni ho saben,
ni saben com ho han de fer, ni a vegades s'assabenten que això
pot ser així. 

I de moment això és el que li voldria demanar. Gràcies.
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EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sra. Pons. Pertoca el torn del Grup Parlamentari
Mixt. Té la paraula el Sr. Josep Castells, deu minuts.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Moltes gràcies, Sr. President. Bones tardes, Sr. Conseller,
i gràcies per les seves explicacions i també a tot el seu equip
per ser avui presents aquí, per explicar-nos i per aclarir els
dubtes que tinguem sobre aquest pressupost que, com vostè
sap, hem tingut molt poc temps per estudiar-lo i per tant, ja va
bé que ens el vagin explicant i així el podem anar desgranant. 

Jo evitaré fer qualsevol tipus de consideració general sobre
els diversos àmbits en els que vostè té autoritat, perquè hem
tingut ja molts debats, i crec que moltes de les nostres postures
de fons sobre les diferents àrees que vostès gestionen ja es
coneixen. I, per tant, em limitaré a demanar-li aclariment sobre
un tema i, això sí, fer algunes consideracions, tenint en compte
que és una de les mesures estrella que va anunciar la presidenta
en el Debat de política general. I em refereixo al tema de la
devolució de les taxes universitàries per als estudiants de la
UIB. 

La pregunta que li faig és, aquesta devolució de les taxes
del curs 2022-2023, això es fa amb càrrec als pressuposts de
2022 o als pressuposts de 2023? És a dir, són uns ingressos que
es van fer l'any 2022, per tant, jo m'imagino que es farà una
modificació de crèdit del mateix pressupost de 2022, per
ampliar la subvenció a la UIB, perquè la UIB pugui tornar
aquests doblers, m'imagín, perquè això estava aprovat el 2022.
Però jo li deman a vostè, perquè si estiguessin al pressupost de
2023 -en qualsevol dels dos casos li demano- això, què costa?
És a dir, quin import, quina subvenció addicional el Govern de
les Illes Balears ha de donar a la Universitat de les Illes Balears
per garantir aquesta gratuïtat de les taxes del curs 2022-2023?

 Clar, llavors la pregunta que li faig és, suposant que això
estigui en el pressupost de 2022, en el pressupost de 2023 com
es contempla, perquè això el Govern s'ho planteja com una
mesura a un únic any i, per tant, en el curs 2023-2024 es preveu
que les taxes tornin ser com eren? Quin escenari han previst per
a les taxes de 2022 a 2024? I això bàsicament li ho deman
perquè a mi m'agradaria poder identificar bé en el pressupost
on són aquests doblers. Jo....els estats, diguem, numèrics,
home, idò és clar, vostè ha fet referència al 104 milions, és
difícil veure allà, en aquest gran paquet de 104 milions, si
aquesta quantitat està reflectida o no, i en el text articulat de la
llei, a mi no m'ha semblat veure cap referència a aquesta
quantitat i per això he de menester que vostè m'ho expliqui.

M'agradaria saber-ho una mica.., si, sobretot de cara al curs
2023-2024 ja es treballa amb la idea que en la nostra comunitat
autònoma la universitat sigui gratuïta o no, d’acord.

Jo tot això li deman perquè jo ja vaig expressar a la
presidenta en el debat de política general que a mi aquesta
mesura em semblava que estava mal enfocada. Em semblava
que estava mal enfocada perquè, evidentment, estam totalment
a favor de facilitar que les famílies de les Illes Balears tinguin
facilitat a l'accés a l'educació superior, però vostè sap que,

degut a la morfologia de les nostres illes, sobretot les famílies
de Menorca, d'Eivissa i de Formentera, molts dels seus fills no
estudien a la Universitat de les Illes Balears, podríem fins i tot
fixar en un 50%, aproximadament, el nombre de fills de
famílies residents a les Illes Balears i contribuents a les Illes
Balears, els fills de les quals estudien en universitats que no són
la UIB. 

Per tant, jo vaig dir a la presidenta que aquesta mesura em
semblava deslleial amb els contribuents de les Illes Balears. Per
què? Perquè nosaltres ja estem finançant el 85% de la formació
superior de tots els estudiants de la UIB. No tinc res a dir. Per
què jo no tinc res a dir?, perquè els contribuents balears, els
fills dels quals estudien en una universitat a fora també reben
més o manco una subvenció similar del 85% del seu import. 

Per tant, escolti, nosaltres pagam la formació superior dels
estudiants que vénen de la península, fantàstic!, i les altres
comunitats autònomes paguen la dels estudiants de les Illes
Balears que estudien fora. 

Ara, és clar, estam parlant de regalar l'educació superior,
que sigui gratuïta, cosa que malauradament a altres comunitats
autònomes no succeeix, em sembla deslleial que els
contribuents de les Illes Balears estiguem finançant el cent per
cent de l'educació superior d’estudiants -que em mereixen tot
el respecte i tota l'estima- que són contribuents a altres
comunitats i un nombre molt important dels estudiants
universitaris residents a Menorca, Eivissa i Formentera que no
estudien a la UIB hagin de continuar pagant les seves taxes
universitàries. 

A mi em sembla que aquesta mesura, que en el seu objectiu
la puc aplaudir, que és disminuir l’impacte que té la formació
superior en l'economia de les famílies, crec que es podria haver
aconseguit d'una forma més correcta, amb una deducció molt
important en la declaració de l’IRPF dels contribuents a les
Illes Balears. Crec que hagués estat més adequada, més adequat
de fer-ho així, perquè, és clar, fixi’s que a més a més això es
complementa amb una altra queixa que nosaltres tenim, que és
que... i aquests pressuposts no ho canvien, la deducció per a
estudis fora de l'illa.

En la deducció per a estudis fora de l'illa estan exclosos tots
aquells que estudien a la península coses que es poden estudiar
a la UIB, la qual cosa és una mica..., ara em surt l'adjectiu
“carpetovetònica”, perquè la idea aquesta que és exactament
igual el títol de... ara diré una cosa que no dona la UIB, de
veterinària, diguem, a una universitat o a una altra, això és una
idea franquista; la identitat entre títols universitaris, título
homologado y con validez en todo el territorio nacional, això
és una idea franquista de dir: “Bé, escolti, és igual, vostè és
igual que estudiï a Badajoz, que estudiï a Bilbao o que estudiï
a València, tots els títols són iguals”. 

Avui en dia, hi ha fet referència la Sra. Santiago, no?,
després dels canvis de Bolonya els títols no són idèntics, i la
gent té tot el dret a anar a estudiar a una altra universitat, encara
que el títol sigui el mateix, té tot el dret d'anar a estudiar a una
altra universitat. I jo trob una mica..., una mica..., no ho sé, com
que no acab de trobar l'adjectiu, no el diré... és a dir, trob
preocupant que al Govern de les Illes Balears es preocupin més
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de la UIB que dels estudiants. Jo crec que l'objecte de la
preocupació de la comunitat autònoma respecte dels estudiants
és que els estudiants puguin estudiar, puguin estudiar el que
vulguin, perquè a més a més el que ens interessa sobretot és
ajudar els estudiants, perquè aquests són els que tenim més
números que després tornin aquí i tot el que han après i la
formació que han rebut l'apliquin aquí, no? 

En canvi, resulta que nosaltres, per afavorir la Universitat
de les Illes Balears, estem subvencionant estudiants que vénen
a estudiar aquí, i que benvinguts siguin, però que molt
probablement se’n tornaran als seus llocs d'origen a... a retornar
-diguem- tot el que han rebut, la formació que els donem aquí,
crec que està mal enfocat. Crec que això està mal enfocat.

Perdoni, que li hagi donat l'explicació tan llarga, que és
extrapressupostària, però al final era per justificar per què estic
preocupat per saber com això queda reflectit en els pressuposts.

Moltes gràcies, Sr. Conseller. Gràcies, president.

EL SR. PRESIDENT:

Gràcies, Sr. Castells. És el torn del Grup Parlamentari
Socialista, té la paraula el Sr. Jordi Marí, deu minuts.

EL SR. MARÍ I TUR:

Moltes gràcies, Sr. President. Bones tardes a tots. Bones
tardes, Sr. Conseller i tot l'equip que l'acompanya. El primer, jo
pens que és donar l'enhorabona a tot l'equip per aquesta feina
d’aquest pressupost, que ja ens tenen acostumats a fer amb
solvència i amb rigor, i una mica fer-la extensiva a la
Conselleria d'Hisenda i a tot el Govern, perquè pareix que
sempre ho donam per fet, però des de l'any 2015 estam ja
acostumats a una estabilitat en els pressuposts, en l'aprovació
dels pressuposts i això pens que especialment en el moment
d'incertesa global tan grossa que estam vivint, no és una cosa
insignificant perquè la ciutadania, les empreses, les
associacions culturals, estudiants, etc., saben i veuen que hi ha
un govern darrere, que hi ha un pressupost dotat, i pens que
això no és quelcom insignificant. 

Nosaltres celebram que sigui un pressupost expansiu,
pensam que és el que toca. Pensam que no és moment de retirar
els estímuls iniciats primer amb la pandèmia, ara continuam
amb la crisi energètica, diguéssim, no?

I a nosaltres sí que ens pareix encertat que la inversió que
preveu tot aquest pressupost estigui encarat a la millora del
model productiu, a la seva transformació, a l'impuls de transició
energètica, a l’impuls de mobilitat sostenible, al sector
primari... i que això no és així per un pur caprici del Govern,
sinó que fins i tot això està alineat amb els objectius que ens
planteja Europa o a què ens insta. 

Per tant, per a nosaltres, en primer lloc, és un encert aquest
increment del 16,79% de la conselleria. I aquí el que veim és
que hi ha una sèrie d'objectius d'àmbit global europeu, que són
els que acabam de dir, i després tenim una traducció en clau
balear de tots aquests objectius, que són els que es recullen en

l'estratègia d'inversions en el Pla estratègic d'inversions de les
Illes Balears. 

Per tant, aquí vostès ja tenen fixat aquest full de ruta i, per
tant, en la part de la Conselleria de Fons Europeus, el full de
ruta -com dic- està clar, i no és altre que dotar del finançament
suficient la capacitat d’executar tots els fons que han d'actuar
d'una manera transversal en totes les conselleries i en el sector
privat, aquesta capacitat de garantir que els fons europeus
acabin arribant a totes les petites empreses i despleguin tot el
seu poder transformador sobre les Illes. 

Per altra banda, del que ens ha explicat de política
universitària, evidentment consideram un encert que continuï
la línia d’augment del finançament. L'any passat ja teníem un
7,68% d'augment, ara un 13,29 i, és clar, aquí, a la seva
conselleria especialment i això és un altre exemple, més que
mirar cada any jo pens que el que hem de veure és la tendència
encara més a llarg termini, perquè, si veim, comparat amb el
2015 en què teníem una assignació de 57 milions d'euros a la
Universitat de les Illes Balears, i ja anam per 102, a nosaltres
ens sembla que és un augment significatiu i evidentment no
podem més que considerar-ho com un encert, perquè per a
nosaltres és absolutament fonamental que per transformar les
Illes Balears cap a una societat més justa, més lliure, més
formada, més culta, amb més futur, amb més i millors
professionals s’ha de donar a la Universitat el pes que mereix.

Com se li dóna el pes que es mereix? No només amb el
finançament necessari, que evidentment és imprescindible, sinó
també vinculant la Universitat al desenvolupament econòmic i
social que fan tant els sectors productius com els sectors
públics. És a dir, nosaltres veim que hi ha aquí tres potes a tenir
en compte que s'han de unir per generar aquestes sinergies, no?,
ho dic perquè això era qüestió que fa anys no es feia així ni es
tenia en compte.

I en aquest punt, evidentment, no podem deixar de
mencionar, en línia de l’objectiu de donar a la Universitat més
pes i en línia a fer un pressupost expansiu que dugui un escut
social, quina és? Idò bé, que el Govern assumeixi íntegrament
el cost de les matrícules universitàries i d’FP superior i el 50%
de les segones matrícules, és un altre encert, per a rendes
familiars conjunta, de 52.000 euros, o individual, de 33.000,
això estimam que són al voltant d'uns 6.000 estudiants a les
nostres illes.

Això, juntament amb la congelació de taxes, que ja es va
iniciar, ens sembla, com dic, que és la part de l'escut social que
recau sobre la Universitat i que és de valorar.

I, en segon lloc, li volia comentar un altre element, d'impuls
de la formació a la nostra comunitat, que ja el portaveus que
m'ha precedit crec que ja l'ha plantejat una mica sobre la taula,
és que a una comunitat geogràficament discontínua, nosaltres
del que ens alegram és que la UIB es descentralitzi el més
possible, i ho dic, per exemple, com per a l’inici de les
titulacions d'enginyeria informàtica a Menorca, que segurament
en anys següents també podrà arribar a Eivissa, i també hi
haurà qüestions per als alumnes de Formentera, així com també
hi ha el doble grau de d'Educació.
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És a dir, és desitjable que tots els alumnes amb talent
d'Eivissa, Menorca i Formentera tenguin la UIB a prop, perquè,
és clar, una vegada que s'han de desplaçar també es poden
desplaçar a altres llocs de l'indret espanyol i, per tant,
diguéssim que perden probabilitat també després de retornar
aquí. És a dir, poder formar els nostres joves aquí també és
fidelitzar les plantilles del futur. I, per tant, nosaltres ens
alegram d'aquesta descentralització de la UIB que s'ha iniciat
i li desitjam que continuïn en aquesta línia.

Pel vessant de la recerca, pens que a principi de legislatura
hi havia un deute, diguéssim, amb el personal investigador, que
ja s'han iniciades unes feines d'estabilització, i, per tant, ens
alegram de veure que continua. L'any passat va haver-hi una
crescuda del pressupost del 58%, aquest any també mantenim
aquest augment; ho dic per les convocatòries de formació de
personal investigador i d’incorporació amb els contractes
postdoctorals i el Programa Vicenç Mut, etc. També un encert,
com ha dit la companya, la creació de l'IRIB, que esperem que
pugui assolir molts objectius.

I per acabar, una mica en cultura i modernització, ens
consta, perquè ens ho diu el sector, la bona feina de les entitats
públiques de Institut d'Estudis Baleàrics i l’Institut d'Indústries
Culturals, i nosaltres pensam que és fonamental que es
continuïn protegint i sostenint els creadors culturals a la nostra
comunitat, especialment que s'hagi recollit una reclamació del
sector dels productors audiovisuals, del sector de les arts
escèniques, etc., com és la dotació de l'Institut d'Indústries
Culturals, amb aquest augment del 23%, ens sembla que o
esperam que arribi a tenir aquesta aquest finançament que li
atorgui la capacitat operativa que necessitava.

Nosaltres pensam i esperam que sigui així, veient
especialment, que té un 50% d'augment en el capítol 1, quan
sembla ser que la falta que hi havia era de recursos humans.

I, com deia, per acabar amb la modernització, una cosa està
clara, no podem voler atreure talent, innovació tecnològica a
les nostres illes, si no hem creat abans el context i les
condicions, un entorn adient, també en termes de seguretat.
Aquí tenim un actiu molt vàlid, molt valuós per a la comunitat,
com és el Parc Bit, en termes d'infraestructura de centres, etc.,
però també, tal i com avança el món digital, el món tecnològic
i telemàtic, a més de la infraestructura avui en dia és necessària
una potent infraestructura en ciberseguretat. I, per tant, pensam
aquí que el paper fonamental de la conselleria, del sector
públic, és dotar d'aquesta estratègia. Si unim l'estratègia de
ciberseguretat amb l’estratègia d'intel·ligència artificial,
nosaltres pensam que s'obrin aquí moltes oportunitats a
explotar.

Per tant, simplement per anar acabant, pens, Sr. Conseller,
que vostès tenen aquí un repte apassionant d'aconseguir
combinar, encaixar una sèrie de peces, una sèrie d'elements
que, si s’encaixen bé poden atorgar... són els que defineixen en
gran mesura el futur de la nostra comunitat. Perquè, és clar,
estarem d'acord que si combinam universitat, recerca, cultura,
coneixement, fons europeus, són tots elements de molt més
llarg recorregut que no un any, per tant, si tenim clar on volem
anar, segurament hi arribarem. I ho dic perquè també el
company, el Sr. Costa ens deia, entenc jo com una crítica al

final més al procediment parlamentari de control de
pressuposts, que no és més que també ens vengui a liquidar el
pressupost, jo aquí en plantejaria una altra, perquè pens que la
limitació anual a la seva conselleria no li fa cap favor. Vostès
podrien plantejar-se idò liquidar la seva feina a cinc anys vista,
ho dic per la naturalesa de les qüestions que debatem aquí, és
només un comentari.

Simplement, per plantejar-li uns dubtes que ens quedaven.
Si vostè té informació sobre, o què li ha traslladat el sector
sobre la...

(La Sra. Presidenta reprèn la direcció del debat)

LA SRA. PRESIDENTA:

Vagi acabant, Sr. Marí.

EL SR. MARÍ I TUR:

... -sí, només són aquestes qüestions-, sobre la suficiència de
recursos de l'Institut d'Indústries Culturals, si li han traslladat
també que li semblin correctes i adients, si dins el pressupost de
recerca estan contemplades implicacions o col·laboracions amb
el sector privat per augmentar aquesta recerca, sigui
directament promogut per la conselleria, o sigui amb
transferències corrents al sector privat.

I, per últim, si si aquest contracte programa, perquè no ho
hem acabat d'entendre, amb la UIB, està definitivament tancat
i firmat, perquè pens que fa poc ens deien que havia d'estar
enllestit, si podria informar-nos-en.

I això seria tot. Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Marí. Té la paraula el Sr. Conseller de Fons
Europeus, Universitat i Cultura.

EL SR. CONSELLER DE FONS EUROPEUS,
UNIVERSITAT I CULTURA (Miquel Company i Pons):

Moltes gràcies, presidenta, moltes gràcies, diputats i
diputades per les preguntes, totes molt interessants, bé, quasi
totes. La veritat és que s'agraeix que hi hagi aquest interès per
conèixer una mica més el desenvolupament de la conselleria. I
sí que és cert que, i agaf les darreres paraules del diputat Marí,
que és ver que la gestió d'aquesta conselleria es fa complicada
en anys pressupostaris o en anys naturals, però amb açò hem de
gestionar, evidentment.

Bé, jo intentaré respondre totes les qüestions que m’han fet,
no sé si podré a totes. Ho faré partit per partit o, perdó, grup
per grup, però, permeti’m, si puc fer-ho així, no ho sé, hi ha
hagut diverses qüestions similars, de preguntes similars, les
respondré una vegada i jo crec que tothom així es donarà per
contestat.

Bé, començaríem pel Partit Popular amb l’execució de fons
europeus. Jo crec que el Partit Popular de cada vegada és més
expert a posar-se la tireta abans de la ferida, la bena abans de

 



2658 HISENDA I PRESSUPOSTS / Núm. 110 / 9 de novembre de 2022 

la ferida, jo entenc perfectament, Sr. Costa, que la preocupació,
i ho entenc, i compartesc fins i tot, en una qüestió de
responsabilitat i de gestió pressupostària que no és fútil, i que,
a més, amb aquests imports tan importants de què parlam, i
crec que és prudent, i no és una crítica ni molt manco,
simplement deixi 'm dir-li dues qüestions.

La primera, execució de fons europeus, és clar, vostè igual
que varen fer a la darrera compareixença voluntària, vaig fer
sobre la gestió de fons europeus, vostè fa una lectura, no dic
que no sigui certa, però molt concreta, molt temporal, d'un
àmbit molt específic, que és l’execució de fons europeus
depenent del que es té pressupostat o del que es té previst, bé,
açò és una lectura, que no dic que no sigui certa, però,
evidentment, hi ha més qüestions a tenir en compte, hi ha més
variables a tenir en compte. És clar, vostè fa referència al que
es pressuposta, que no vol dir que es rebi, jo ho he dit moltes
vegades açò, se sap que es tindrà, i per tant, es pressuposta,
però després es rep; però vostè sap també, i aquí faig un
parèntesi, que per iniciar un expedient s’ha de tenir el
compromís d’aquest finançament per tal d'iniciar l'expedient.
Per tant, és el que es fa, s'iniciï l'expedient, i no vol dir que es
pugui començar l’endemà mateix, en aquest cas, a les
inversions especialment.

I una altra qüestió, aquest marc temporal, també serveix de
manera plurianual, sobretot pel que fa a la gestió dels fons
europeus. Ha posat l’exemple de la meva conselleria, jo li
agraesc moltíssim les paraules que té per a la meva conselleria
i per a la meva gestió, però jo li seré totalment transparent amb
el que vostè m’ha comentat, vostè m’ha comentat d’una
convocatòria d’1.200.000 que té una execució de 700.000
euros; açò no vol dir que quedin 500.000 euros per executar
dins aquest any, són partides finalistes, com vostè sap, tots els
fons europeus, i tenen un marc temporal més ampli d'un any
natural i d'un any pressupostari. Per tant, aquests 500.000 euros
no vol dir que no s'hagi... -açò també va per a Ciutadans, que
ho fet abans el Sr. Juanma Gómez-, i també ho responc: no és
que hi hagi una manca de gestió amb aquests 500.000 euros,
sinó que aquests 500.000 euros estan prevists de treure en
convocatòria de subvencions a l’exercici del 2023, tal i com
està previst en el pla i tal com està absolutament comunicat i
permès, perquè, evidentment, es permet que les convocatòries
surtin de manera esglaonada.

Per què li deia açò de la bena o de la tireta abans de la
ferida? Home!, perquè si ara que acabam de començar,
pràcticament, en termes d’inversions tan importants, ja patim,
i jo dic que és prudent que aquests doblers o aquests fons no
s’executin i s’hagin de tornar, idò jo em curo en salut i dic
26.000 vegades la gestió que es fa dels fons europeus en els
marcs financers plurianuals amb els quals se certifica
pràcticament la totalitat dels imposts que rebem, i som, en
aquest cas, líders a Espanya. Jo no sé a altres comunitats
autònomes quina seria la prevenció del Partit Popular si fossin
a aquella comunitat autònoma, o si són a aquella comunitat
autònoma.

Jo només vull llançar un missatge de tranquil·litat que, el
que es preveu executar, s’executa i s’executa de manera
formidable i no s’han de tornar doblers a Europa.

I, és clar, el que després vostè ha dit, que no es fan
inversions, jo ara, per la part que m’interpel·la, sobretot dels
fons europeus, que gestionam des de fa un any i mig, idò,
home!, m'agradaria que, més enllà de les lectures esbiaixades
que puguin fer, facin una volta pel Polígon de Llevant, jo el
convit a veure l'evolució en aquest cas de la Capsa de Música,
el convit a veure el Verge del Toro a Maó, el convit a veure el
CEIP Puig d'en Valls a Eivissa, l’Isidor Macabich, la residència
de gent gran del Quarter de Santiago de Maó, l'entrega de claus
-que ja sé que açò també dona per un altre debat-, l'entrega del
claus de l'IBAVI... -no, no!, ho dic amb total orgull, perquè, al
final, bé, ja dic, dona per a un gran debat i no vull consumir el
meu torn-, però no estan per donar lliçons en aquest aspecte. 

Després, també el convit a anar al Pol Marí a veure com es
derrueix l'antiga seu del SOCIB per construir-ne un de nou. Per
tant, home, anar en contra de l'evidència... jo, que VOX vagi en
contra de l'evidència científica, mira, m’ho crec i, al final, ja
forma part del seu joc, ara, vostès, en contra de la realitat, del
tangible, d'inversions tangibles, doncs, home, jo crec que en
açò sí que li demanaria una miqueta més de rigor, però des de
la màxima humilitat.

Després, altres àmbits que s'han comentat, en aquest cas per
part de Podemos, d’El Pi, també crec que MÉS per Mallorca...,
no sé si n'ha fet una referència positiva, però també és una dada
important a donar, és la matèria de recerca, que també... -sí, ho
he dit, El Pi també hi ha fet referència.

Don una dada que no l'he donada abans, perquè no la tenia
escrita, però l'he cercada: el pressupost de Recerca, el que fa
referència al pressupost global de Recerca de les Illes Balears,
als pressuposts generals de la comunitat autònoma, passa de 24
milions d'euros a 43,8 milions d'euros, açò és una pujada d'un
82%, aproximadament, de pujada en matèria de Recerca, poca
broma en aquest sentit! I representa el 0,8% del pressupost de
les Illes Balears. 

Hi ha a la llei, com saben, marcat un objectiu d'arribar al
2% a l'any 2030, som al 2023, i arribarem pràcticament a l’1.
Tenim o té, qui vengui, el qui sigui, en aquest cas, no queda cap
dubte que serà el pacte de progrés, però té una tasca de complir
la llei i pujar aquest 1,2 fins al 2030. Però jo crec que és
evident que l'esforç, tant pressupostari, com polític, d’aquest
govern en matèria de recerca queda més que evident amb
aquesta pujada de pressupost.

També una altra qüestió a què han fet referència, de manera
global, alguns partits és a la segona residència. Hi ha una
partida dins el pressupost que transfereix aquesta conselleria a
la UIB de 500.000 euros, per finançar la segona residència,
exactament.

No sé qui ho ha dit, però crec que ha estat la representant
d'El Pi, la diputada Pons, que ha dit que ens passàvem la pilota,
d'alguna manera. A mi no m'agrada passar les pilotes en aquest
sentit, no m'agrada ni ho vull fer; l’únic que dic és que el grau
de compliment que pot tenir aquesta conselleria o aquest
govern és pressupostar, precisament, l’inici de la construcció de
la segona residència.
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I és cert, hi ha dues variables que entren en joc, que no
depenen tant de nosaltres, que nosaltres en fem seguiment i fem
i, tant les institucions -que ara anomenaré- sé que també és una
prioritat per a elles, però han de trobar l'encaix, en aquest
sentit, que és la Universitat de les Illes Balears i l'Ajuntament
de Palma: antiga presó, que la reforma de l'antiga presó va més
enllà de la construcció de la segona residència, o la construcció
de la segona residència al campus de la UIB, gestionada per la
Fundació Universitat i Empresa. Però la responsabilitat
d'aquesta conselleria amb la segona residència queda palesa en
haver posat 500.000 euros -de nou- al pressupost del 2023.

Ara intentaré seguir una miqueta l’ordre. Després, Podem
també feia referència, bé, açò, que s’invertia poc en ciència.
Bé, ja dic, almanco s'invertia... fa dos anys o per enrera...,
evidentment, per enrere en els quals duem un increment
importantíssim, i aquí vull agrair la tasca del director general i
també del secretari autonòmic, envers aquestes accions, i també
especialment a la Universitat de les Illes Balears i als centres de
recerca, dels quals en formam part, com el SOCIB o l’IEO, que
fan uns grans esforços per executar totes aquestes inversions. 

La diputada Santiago em demanava a quines polítiques
concretes anava l’augment de la Universitat. Bàsicament, van
a millorar les retribucions del personal de la Universitat en tots
els seus vessants, tant si és personal professorat, com personal
investigador, com personal, també, de serveis. També hi ha una
partida important de 2 milions, -ara ho dic de memòria- però de
2.475.000 euros a capítol 7, al qual s’hi sumen aquest any
400.000 euros, per tant, seria una partida global de 2.675.000
euros, per a millores en inversions del mateix campus, de les
infraestructures. I l'increment -el que dèiem abans-, els 600.000
euros per poder fer el grau d'enginyeria informàtica a Menorca;
l’adequació de l'ampliació de Can Salord per import de 80.000
euros; i també hi havia millores a la Universitat en el foment de
recerca, també del que forma part de les seves polítiques de
recerca pròpies.

Quan em demanava també a quines noves infraestructures
es refereix, la política que duim endavant en noves
infraestructures? N’hi ha diverses, bàsicament el Pol Marí, amb
l'edifici del SOCIB i amb l'edifici de l’IEO, del qual, com
saben, l’IEO és l’Institut Estatal d’Oceanografia, nosaltres no
en formam part, però sí que volem que hi hagi aquest nou
edifici i, per tant, col·laboram amb el CSIC i l’IEO amb
l’aportació pràcticament d’un 50% dels fons de finançament
perquè sigui una realitat el més aviat possible i que el Pol Marí
sigui una realitat el més aviat possible.

També amb l’edifici científic del ParcBit i la nova facultat
de ciències, que tenim previst finançar amb l’ITS, de 13
milions d'euros, els quals no vol dir que sigui exclusivament per
a la nova titulació de ciències del mar, ciències marines, sinó
que amplia la necessària Facultat de Ciències actuals, el Mateu
Orfila, i després hi hauria la remodelació de l'edifici Mateu
Orfila. Per tant, possibilita acollir el nou grau, però a la vegada
modernitza i millora les instal·lacions de la Facultat de
Ciències que -crec, si no m'equivoc, alguns d'aquí em podran
corregir-, que és dels primers edificis que hi va haver i
necessita una actuació urgent. 

En matèria d’Observatori de Cultura, els vull comentar a
tots, també, que és important que no ho he dit, que sí que és ver
que he dit que hi ha 150.000 euros prevists per al seu
funcionament, dir-los que ja està definit l'Observatori, per tant,
no és una qüestió que volguem fer, sinó que és una qüestió que
ja hem fet, dins el 2022, va ser un compromís meu d'aquest any,
del 2022. Tenim definit com ha de ser l'Observatori de Cultura,
quines tasques ha de realitzar, quin ha de ser l'esforç, tant
pressupostari com personal, que ha de tenir, i per açò
pressupostam aquests 150.000 euros, és per començar a
caminar des de ja.

Evidentment que incorpora òptica d'igualtat de gènere dins
l’observatori. És una qüestió que ens preocupa moltíssim i ens
ocupa, i ho dic no només perquè és una oportunitat magnífica
a nivell d'observatori estudiar o tenir present les polítiques de
gènere en matèria cultural, sinó que amb les polítiques culturals
que venim duent a terme són molt sensibles amb aquesta
qüestió, tant a la Fira B! com a les convocatòries o les diferents
iniciatives que plantejam que formen part del propi
desenvolupament de la conselleria, de l’IEB i de l’ICIB. 

Podemos m'ha demanat moltes més coses, però no sé si
estic..., bé, crec que més o manco que abans he contestat en
global algunes qüestions.

VOX, jo agraesc la seva esmena a la totalitat, ja li vaig dir
l'any passat, crec que és un bon símptoma. Jo aquí m’havia
apuntat la justificació, no sé per què, crec que vostè ho ha dit,
ha emprat la paraula “justificació”. Sí, no, exactament: “no
vaya a ser que tengamos que devolver el dinero a Europa”,
això ha dit. Bé, jo li responc el mateix que li he respost al
diputat del PP, que aquí hi ha les dades que, bé, podem seguir
inflant el discurs de la por i de la mala gestió i de l'esquerra que
no sap gestionar l'economia, etc., a mi m'agradaria que fessin
cas o referència... bé, m'agradaria, allà vosaltres, però sí que
crec que podrien ser una miqueta més rigorosos i adaptar-se
una miqueta més a les dades empíriques que gestionam i que,
per tant, també per respecte als ciutadans de les Illes Balears es
poden tenir en compte. Bé, cap comentari més.

Evidentment, en política lingüística com més en contra
estiguin de la política lingüística vostès millor, perquè voldrà
dir que a més defensam la llengua pròpia de les Illes Balears.
I no me n’amag en absolut de dir-ho. 

Després, no sé, crec que després de VOX... bé, no sé si
anava MÉS per Menorca..., MÉS per..., no, anava El Pi. Bé,
quina continuïtat tindran aquests pressuposts?, Sra. Pons, no em
pertoca a jo dir-ho, evidentment, ni dir-ho, ni aventurar-me a
poder dir si els pressuposts que vendran seran expansius, no ho
seran, si estarem en la mateixa tessitura que estam ara, tant
política com econòmica a nivell mundial i europeu. Per tant, no
li ho sé dir. Sí li puc dir és que l'evidencia demostra que estam
davant uns pressuposts, ho he dit moltes vegades, per tant, no
és una novetat, històrics per la incorporació dels fons europeus
dins el pressupost. Crec que he dit, i avui ho he dit també,
abans ho he dit a la meva primera intervenció, perquè l'any
passat em va fer una apreciació el diputat del Partit Popular,
que li vaig agrair, i aquest any ho he incorporat, és com aquests
fons europeus s’incorporen dins el pressupost de la comunitat
autònoma, en general.
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Si parlam que són uns pressuposts aproximadament de..., no
record la totalitat, si eren pràcticament de 7.000 milions
d'euros, aproximadament, no?, per a aquest any 420 milions
d'euros s'incorporen en matèria de fons europeus per una
anualitat. Simplement li faig una reflexió, període 2014-2020
Balears va rebre aproximadament 300 milions, 14-2020; 2023,
només 2023 dins el pressupost, 420 milions d’euros que
s'incorporen i als quals s’han d’afegir encara els 16,58. Per tant,
parlaríem de 436, 437 milions d'euros de fons europeus.

Per tant, aquí sí que jo no li sabré dir, que esper que no,
perquè aquests fons vénen per recuperar una pandèmia i una
crisi europea, i, per tant, bé, serà bona senyal que no hi hagi
d'haver mesures de calat com aquestes.

Després, el cronograma en estudis d'infermeria. Jo aquí no
ho he acabat de..., no sé si és que no ho he acabat d'entendre,
però els estudis d'infermeria, bé, nosaltres el que hem fet ha
estat augmentar les places d'infermeria, vull dir, ja hi ha els
estudis d'infermeria i el que hem aprovat per Consell de Govern
i dotam per pressupost és l'ampliació de places, que ara li dic
de memòria, bé, ara veig que hi ha el director general i em
podria corregir, no sé si eren 20 places o...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... 35 places, perdó, sí, perquè eren per les diferents illes. Hi
havia aquest decalatge o hi havia aquest repartiment. El total de
Balears era de 35.

Després increment d’estudis, grau de Medicina. D’acord. La
UIB, pel tema de política lingüística dins la UIB. Jo també la
UIB, també ho he dit diverses vegades, estam treballant amb la
UIB per millorar l’ús del català dins la Universitat de les Illes
Balears. La Universitat és pública i finançada amb un
percentatge molt elevat, pràcticament total, del Govern de les
Illes Balears, però també és autònoma i, evidentment, també té
els seus plans, els seus fulls de ruta i les seves qüestions a
resoldre; i aquesta n'és una. 

Després ha fet menció a la llengua. Jo aquesta part no m'ha
agradat, Sra. Pons, però li ho dic amb tot el meu afecte, de
tractar la llengua com de rebosillo i de ball de bot, encara que
defens el rebosillo i el ball de bot perquè al final és una cosa
nostra cultural i totalment..., bé, defensor de les nostres
tradicions, però crec que la política lingüística que du aquest
govern va molt més enllà del rebosillo i del ball de bot, molt
més enllà. Per posar-li alguns exemples, per ventura és un error
nostre perquè no ho comunicam prou bé, però bé, per fer-los
una referència al Projecte Aina que incorpora intel·ligència
artificial dins la política lingüística. Això és una cosa, una
qüestió importantíssima que feim amb altres comunitats
autònomes i que té un èxit espectacular. 

El Compendium, que hem signat amb diferents agents i amb
diferents entitats també del territori de parla catalana, que va
dirigit a una part molt específica de la societat, que és la part
jurídica, que forma part també de la campanya “La justícia en
català”, per tant, amb un espectre important de la societat en
matèria jurídica, feim campanyes específiques de política
lingüística. La campanya de difusió que es crea, els concerts de
“Treu la llengua” també a tot el territori on incorporam, on

feim les sinergies entre cultura i política lingüística, que tenen
un èxit espectacular. Jo crec que és una qüestió a defensar i a
posar en valor, no perquè ho faci la nostra direcció general sinó
perquè crec que, bé, tenen molt d'èxit, i tant els artistes com el
públic ho agraeixen i ho... -ara anava a dir una paraula que
no...-, ho omplen, ho diré així, tenen molt d'èxit. Després, és
cert, també el cicle de xerrades i conferències acadèmiques que
duim a través de la direcció general, que també tenen un èxit de
participació absolut. I, evidentment, estam totalment disposats
a tenir noves propostes i a col·laborar conjuntament en la
defensa d'aquesta qüestió. 

Després m'ha fet referència a una segona residència, ja li ho
he dit. Els 13 milions de la Facultat de Ciències també ho he
dit. La Llei de la ciència, 2%, ho he dit, estam en el 0,8 amb
una pujada d'un 83%. 

També m’ha comentat si hi havia mesures, sí, a veure si hi
havia mesures dins el pressupost que facilitin la col·laboració
de recerca a la ciència amb els empresaris, dir-li que sí, que
mantenim les convocatòries de recerca per transferència al
sector empresarial, que Innovació, Vicepresidència, també té
aquests tipus d'iniciatives, que hem ampliat, com he dit abans,
les convocatòries de 15 a 22 i de 16 a 22 les places o les..., ara
no em sortirà, del personal docent investigador, ho dic bé?...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

... d'investigació, exacte, sí, ho dic bé. Per tant, aquí hi ha hagut
un increment precisament perquè les empreses s'hi puguin
adherir. Per tant, la resposta és sí.

La facilitat burocràtica, sí, és una de les qüestions a
resoldre. Vàrem aprovar una llei que dóna agilitat a certs
projectes de fons europeus, però evidentment és un debat molt
més ampli que no em correspon a mi. Crec que més o manco he
passat per tot, Sra. Pons, i si no queda pendent per a la segona.

Després ha estat el torn de MÉS per Menorca. Bé, jo, Sr.
Castells, açò també dóna per un debat ampli, no?, la part
aquesta. Bé, primer li contestaré, perdó, a les preguntes
específiques que m'ha fet. Sí, perdoni, que ara no hi pensava.
L’aportació que fa el Govern de les Illes Balears a la
Universitat de les Illes Balears per a la devolució de les
matrícules és en base al pressupost del 2022, i és un import de
7 milions d'euros; devolució de les primeres matrícules,
reducció del 50% de les segones, i també dels màsters
habilitants.

I també s'equiparen les deduccions fiscals de les famílies
que corresponen a l'àmbit de Conselleria d'Hisenda, però també
d'afectació a la universitat, evidentment, o als estudiants, a les
famílies que tenen estudiants fora de les Illes Balears,
s’equipara a nivells de renda i també els imports que hem
agafat com a mitjans, que són els més cars, els de 1.800 euros,
que vendrien a ser els de la Facultat de Medicina.

Pel que fa al que vostè comenta d'aquesta... -no ho sé, és
que li ha donat molts d'adjectius- jo no sé... de deslleialtat o
mesura, no ho sé, com a “franquista” que ha dit, ostres!, jo
açò... ha fet unes declaracions, bé, a la visió que ha donat ha fet
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unes declaracions que em preocupen, o que en aquest sentit no
hi puc estar, i vull que quedi clar, no hi estic d'acord.

L’objectiu i la prioritat del Govern de les Illes Balears,
evidentment, és que els estudiants de les Illes Balears estudiïn
el que vulguin estudiar, jo ara no diré si un grau, un grau, jo
venc de fer (...), en aquest cas a mi m’ocupa en aquest moment,
el Consell d'Universitats, que puguin estudiar un grau
universitari, açò és evident. Ara bé, com a conseller
d'Universitats, també és el meu objectiu, en el qual no defalliré
fins al darrer dia d'aquesta legislatura, en que l’única universitat
pública de les Illes Balears, de cada vegada sigui més gran, més
potent, de més força i més competitiva, aquests són els dos
objectius principals: que els estudiants puguin estudiar i que la
Universitat de cada vegada sigui més gran i més competitiva.
I açò no és incompatible, no és incompatible.

I quan vostè fa referència que els estudiants de les Illes, que
no estudien a la UIB i que estudien graus que s'imparteixen a
la UIB, pateixen una deslleialtat, un greuge comparatiu, bé,
moltes de les qüestions que s’han dit; vaig tenir l’oportunitat de
parlar amb la Comissió de Greuges de Menorca, precisament,
que em feia aquesta petició, vaig estar una bona estona
explicant i, de fet, la greuja mateixa, em va manifestar que
precisament estava d'acord amb mi, però que havia de seguir
defensant aquesta postura, per mandat del Ple del Consell
Insular, jo, és clar, qued una mica sorprès, perquè per quin
motiu, quin és el motiu real pel qual una família decideixi
estudiar una carrera que es dona a la universitat pública de les
Illes Balears per la qual el Govern de les Illes Balears aposta
per fer una universitat forta i competitiva?

Bé, doncs hi ha molts motius, hi ha molts de motius, que no
ho compartesc -que no compartesc-, que si la Universitat de les
Illes Balears, açò no dic que ho hagi dit vostè, però si que ho he
sentit, i amb algunes d'aquestes reflexions que ha fet, doncs per
açò em preocupa que la Universitat de les Illes Balears tal
vegada no és tan competitiva com una altre, que si a certes
comunitats autònomes després tenen més oportunitats; bé,
infinitat de qüestions que jo crec que primer hem de combatre
aquest relat, absolutament hem de combatre aquest relat, i,
precisament, el que hem de fer, sota el meu punt de vista i sota
la meva responsabilitat com a conseller, és fer que els
estudiants de les Illes Balears que poden estudiar les Illes
Balears quedin a estudiar a les Illes Balears, i no ajudar -ajudar,
m'agradaria ajudar tothom-, vull dir a nivell personal, però no
fer, no fomentar igualant certs ajuts a famílies que, per motius
totalment legítims, però propis, vagin a estudiar a una altra
universitat fora de la universitat pública de les Illes Balears. Per
tant, a mi aquí no m'hi trobaran, açò ho tenc claríssim i no ho
defensaré.

Què pugui defensar que les famílies que no poden estudiar
a la Universitat de les Illes Balears, perquè no es dóna el grau,
perquè no tenen plaça, per qualsevol casuística aliena a la seva
decisió? Aquí em trobarà, en qualsevol àmbit, però per
decisions personals de familiars que decideixen anar-se’n a
estudiar a altres comunitats autònomes i matricular-se a altres
universitats, doncs no, jo em reafirm amb polítiques com la que
fem possible en pressupostar 600.000 euros per al 2023, de
tenir un grau nou a Menorca, en enginyeria informàtica, perquè
els estudiants de les Illes Balears puguin quedar estudiar aquí,

o com el grau en ciències marines o com el grau en medicina,
o etc., o en fomentar que hi hagi una segona residència o
augmentar les beques o augmentar els ajuts de desplaçament,
etc., o en reduir les taxes universitàries a preus del 2011,
política universitària pròpia per a la nostra comunitat
autònoma.

Per tant, crec que queda clara la meva la meva postura, però
en podem seguir debatent quan vostè vulgui.

I crec que ara ja venia el PSOE, pot ser?, tenc la sensació
que em disculpa però.

A nivell del que ha comentat el diputat del PSOE, també li
agraesc les seves paraules, passaré una miqueta a les preguntes
que m'ha fet.

En el tema de la suficiència, els recursos de l'ICIB, he
tengut oportunitat aquestes setmanes de poder compartir les
diferents iniciatives d'impuls de l'Institut d'Indústries Culturals,
la qual cosa també vull agrair especialment a la seva gerent,
Cristina, pel gran esforç que ha fet ella i les treballadores de
l'ICIB, que es poden comptar amb els dits d'una mà i que han
tret endavant convocatòries i gestió de fons europeus d'una
manera exemplar. Per tant, vull que consti en acta aquest
reconeixement explícit.

He pogut he pogut, com deia, compartir amb el sector, les
diferents iniciatives, no només les de la incorporació de les
quatre places, que era una qüestió fonamental, no pot haver-hi
un institut d'indústries culturals amb tres places, és inviable,
impossible, per tant, aquesta incorporació d'aquestes quatre
places que duen, si m'equivoc em corregiu, un economista,
jurista i dos administratius, per gestionar totes les convocatòries
que han de dur endavant. També un increment de pressupost,
totalment necessari, no un increment de pressupost només de la
gestió de l'ICIB, sinó un increment de pressupost per als
sectors, per l'augment de les partides dels sectors, tant de
producció audiovisual, i m'agradaria fer un incís aquí, el
pressupost del 2022, 600.000 euros a producció audiovisual;
modificació de pressupost a mig any, a mitjan exercici, de
200.000 euros, 800.000 euros, pressupost del 2023, 1 milió
d'euros. Per tant, en un any, un increment de gairebé el cent per
cent, de 600.000 euros a 1 milió d'euros. Per tant, quatre places
noves, 1 milió d'euros de pressupost per a aquesta
convocatòria, més també pujades a la resta de convocatòries de
projectes culturals.

També, que no m'ho ha dit la Sra. Lina, pensava que m'ho
diria, la definició del hub audiovisual, ja tenim el hub
audiovisual definit, però ja va bé que anem alineats, la definició
del hub audiovisual ja el tenim definit, ja el tenim escrit, tenim
el projecte de hub audiovisual definit; ara, aquestes setmanes,
el treballarem amb el sector per poder-lo presentar dins els
propers mesos. I també un calendari de formació. Per tant,
d'alguna manera, són aquests quatre eixos que treballem a
l'ICIB.

Després, bé, la part de recerca amb col·laboració privada,
crec que ja l'he contestada.
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I el tema del contracte programa amb la UIB, ja el tenim
definit també, ara està en un procés d’acabar la validació i
negociació amb pressuposts. Però amb la UIB hi ha un
enteniment total cap on han d'anar els esforços.

I res més, Sra. Presidenta. Si m'he deixat alguna qüestió,
evidentment, a disposició.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Conseller. En torn de rèplica, pel Grup
Parlamentari Popular té la paraula el Sr. Costa. 

EL SR. COSTA I COSTA:

Gràcies, presidenta. Bé, molt ràpid. La veritat és que hi ha
hagut un debat molt interessant avui de tarda, en aquesta
comissió, tres aspectes tenc temps de tocar del debat, que
repetesc que ha estat molt interessant.

Primer, Sr. Conseller, si no s'han d’executar les partides, no
es pressuposten i ja està. Però, per exemple, vostè ens ha dit:
home, hem apujat molt les partides; per exemple, jo he mirat
ara aquí les despeses amb finançament afectat, i té vostè raó,
vull dir, per exemple, ha pressupostat el factor d'insularitat, 3,6
milions d'euros, ho té vostè aquí, 3,6 milions d'euros del factor
d'insularitat. En el global vostè ho deu haver citat dins alguna
de les direccions generals, i està molt bé que ho hagi dit.
Enguany, per exemple, la Conselleria d'Hisenda ha pressupostat
110 milions d'euros a la Secció 31 dels pressuposts, de despesa,
i executaran zero euros. Esperem que a l'any 2023 hi hagi més
èxit en aquest sentit.

Ha pressupostat també un conjunt de Mecanisme de
recuperació i resiliència, un, dos, tres, quatre, set o vuit, no?,
per exemple, hi ha 3,1 milions d'euros d’impuls de rehabilitació
d'edificis públics, o 3,6 milions d'euros de reforç, connectivitat
digital... En fi, jo crec que vostè ho deu haver pressupostat per
executar-ho, dic jo, no? Si pensàs executar 200.000 euros de
formació per a competències digitals, vostè podria haver
pressupostat 200.000 euros, i fa vostè un plurianual i ja està, no
hi ha cap problema.

Si ho pressuposta a l'anualitat corrent de l’exercici és per
executar-ho aquell exercici, a no ser que vostè pretengui, -
perdoni que li ho digui, no només vostè, tots els consellers
venen aquí: farem, farem, farem-, i llavor no es fa tanta cosa.

I la veritat és que ha estat molt bé que la Sra. Santiago
tragués l’exemple de la residència d'estudiants, perquè és una
meravella d’exemple, primer, per la importància que té, i això
no és una broma, la importància que té i la necessitat que hi ha
de dotar d'una vegada per totes la UIB d'un altra residència
d'estudiants, perquè hi ha una llista d'espera brutal. Però és un
exemple meravellós, perquè jo he cercat aquí un poquet i el
2018, el rector Huguet, ja en parlava de la residència
d'estudiants, ja en parlava... el 2018, el 2019, el 2020... Vostè,
Sr. Conseller, va venir l'any passat, i jo crec que li va preguntar
també la Sra. Santiago, si no, em corregirà, i vostè va dir: està
pressupostat. Sap què va pressupostar, Sr. Conseller, l'any
passat? 500.000 euros, i vostè ens acaba de confirmar fa un

moment que ha pressupostat, què? 500.000 euros. Serà realitat
enguany, serà realitat?

Per exemple, el desembre del 2021: “La UIB presupuesta
convertir la vieja cárcel en residencia estudiantil”. Això es
deia el mes de desembre del 2021, amb els pressupostos del
2022, d’acord, ja ha passat un temps.

Sap quina notícia he trobat en cercar un poquet en el mes de
març del 2021: “20 okupas serán expulsados de la antigua
cárcel de Palma para dejar paso a la nueva residencia de
estudiantes de la UIB”, això el mes de març, no sabem
exactament si els ocupes s’han desallotjat o no, o com es troba
l'assumpte, si ens ho pot confirmar.

És un exemple claríssim de..., bé, no arriben al nivell de
Son Dureta, això no, però és any rere any, diuen vostès: ho
farem, ho farem, ho farem -enguany també-, ho farem; però ja
veurem si ho faran o no.

Molt ràpid, segona qüestió o tercera qüestió. És curiós,
perquè el Sr. Castells també ha tret un tema molt interessant en
el debat, perquè el Sr. Castells ens ha plantejat la següent
alternativa: i per què no han fet una deducció a l’IRPF?, ha dit
el Sr. Castells. Bé, és que l'han fet la deducció per IRPF, però
curiosament només han fet la deducció per IRPF per als
estudiants que estudien fora, no s'ha fet...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible9

... -fora de l'illa, sí, fora de les Illes Balears, no?...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

..., bé, fora de l'illa de residència; però la pregunta és: i per què
no han fet el mateix vostès amb la devaluació de les taxes de la
UIB? O, per exemple, si pensaven vostès retornar les taxes de
la UIB, per què no varen llevar les taxes de la UIB? Dic jo, no
hauria estat més fàcil retirar les taxes de la UIB, que fossin
gratuïtes i no haver-les de retornar als estudiants de la UIB?
Dic jo, Sr. Conseller!

Per què és que ho han fet d'aquesta forma?

I, finalment, ja acab, això de la Sra. Campomar ja és de
traca! Avui ens ha confirmat per què no es volen fer inversions
a la conse... -deu ser el Sr. Mir-, bé, les inversions no són
rellevants. Ah!, idò hem de concloure, i això ens ho ha
confirmat la Sra. Campomar, que per això el Sr. Mir va
pressupostar 15,8 milions d'euros d’economia circular, i n’ha
gastats 43.000 euros, Deu ser per això. I, per tant, les
inversions en el cicle de l'aigua tampoc no deuen ser tan
rellevants, perquè, escolti, el millor és fer despesa corrent i
endavant, perquè els que pensam que les inversions
transformen i fan competitiva l'economia tampoc no devem
tenir raó en aquest sentit. Gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Costa. Pel Grup Parlamentari Unidas Podemos
té la paraula la Sra. Santiago.
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LA SRA. SANTIAGO I CAMACHO:

No haremos uso, pero, Sra. Presidenta, el Sr. Costa se ha
pasado toda su intervención contestando al resto de diputados
y diputadas. Gracias.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Santiago. Pel Grup Parlamentari Ciudadanos
té la paraula la Sra. Guasp.

LA SRA. GUASP I BARRERO:

Gràcies, presidenta. Vull donar-li les gràcies, conseller, no
hi he pogut ser a la primera intervenció, ho ha fet un company.

Sí que m'agradaria també agrair a tot l'equip que ha
conformat aquesta conselleria. 

Vostè sap que des de l'inici hem donat suport a aquesta
conselleria, hem donat aquesta oportunitat de fer les coses bé
des de la seva conselleria, amb una oficina tècnica a la qual
donàrem suport. També vàrem donar suport al Pla de
inversions estratègiques, en el marc i en el si del Pacte de
reactivació, que nosaltres vàrem decidir ser-ne part, i sobretot
no per ser-ne part nosaltres, sinó per donar veu als experts en
aquest Pla d'inversions estratègiques.

Sí que sí que li he de demanar, ja ho ha fet el meu company,
i sempre ho faig, que aquests fons han de servir per transformar
la nostra comunitat, ho tenim molt clar. Volem una comunitat
més digital, més resilient, adaptar-nos als reptes actuals, però
també futurs; una comunitat més sostenible i més competitiva
també.

I jo volia demanar-li, no sé si n’ha fet esment a la seva
intervenció, si contempla programes i convenis de
col·laboració amb patronals i amb col·legis oficials, per fer
arribar aquests fons europeus al teixit productiu i a les PIME i
als autònoms, sobretot, als autònoms. Per a nosaltres és molt
important que es facin aquests convenis de col·laboració amb
el col·legi d'Arquitectes per al tema dels fons i les ajudes de
transició energètica, aparejadores, i implementar-los també a
ells aquest pla estratègic, també a AFEDECO i a la Cambra de
Comerç, perquè la Cambra de Comerç ja té un conveni de
col·laboració. La Cambra només de Mallorca, jo vaig fer una
petició en el Parlament, una proposta, una PNL, que també hi
hagi convenis amb la Cambra d'Eivissa i la Cambra de Menorca
envers els fons europeus. No sé si contempla aquests convenis
de col·laboració.

I sobretot el tema d'investigació i innovació, nosaltres a
nivell nacional, el meu partit, ja demana el 3% del PIB. Sap
que el meu company també, Marc Pérez-Ribas, ha fet moltes
propostes no de llei en aquest parlament i tant a la Comissió
d'Economia i Treball i de Turisme, també a les plenàries, no
només per al tema de circularitat, en el qual també tenen tot el
nostre suport, sinó també per crear programes d'atracció, de
creació i retenció del talent, per a nosaltres és molt important,
i creiem que s'ha d'invertir fins arribar al 3% del PIB, és una de
les nostres prioritats i farem feina per aconseguir-ho de la mà.

Ho volem fer també amb incentius fiscals i millorar les
oportunitats als nostres científics, això és bàsic, i un
reconeixement salarial.

Baixar els imposts a PIME i autònoms, que incorporin la
innovació al seu negoci, també és una manera d'impulsar la
innovació.

I sobretot ens preocupa el Parc Bit, tant el Parc Bit d'aquí
com el Parc Bit d'Eivissa, volia saber si augmenten la partida
per a la creació i potenciació del Parc Bit d'Eivissa. I aquí ho
ha dit el Sr. Marí, el Parc Bit és important però es queda en un
polígon, bàsicament, empresarial, no d'innovació, i és també un
dels focus que volíem posar.

A la nova residència, sap que hem posat esmenes any rere
any també, i volem que no sigui només una... que s’executi; de
veritat creiem que el pressupost només dóna per a un projecte
i la licitació, no veurem en el 2023 una nova residència per als
nostres estudiants.

I jo, doncs volia donar-li aquest suport novament, a la seva
conselleria i a la tasca que fa l'oficina.

Als temes de política lingüística, ja ho ha dit el meu
company, posaren les esmenes adients. I sí vull donar també el
suport a l'increment del pressupost de Cultura.

Moltes gràcies.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Guasp. Pel Grup Parlamentari MÉS per
Mallorca té la paraula la Sra. Campomar. 

LA SRA. CAMPOMAR I ORELL:

Gràcies. Intentaré ser breu. Gràcies, Sr. Conseller, per les
respostes, crec que han aclarit moltes qüestions, no?, que entre
tots li hem demanat.

I només un comentari al Sr. Costa, per al·lusions. És a dir,
jo el que he dit és que nosaltres sí que creim en les inversions,
que les inversions transformen; el que no creim és que les
inversions del PP hagin transformat aquesta comunitat
autònoma, són dues coses diferents.

I li diré més: creim que la despesa corrent és una qüestió
essencial per al servei públic. Vostès la devaluen constantment
i li dona mala fama. Per tant, no creuen en els serveis públics
d'aquesta comunitat autònoma.

Això és el que jo li he volgut explicar. Però no..., crec que
no és un debat entre vostè i jo, crec que..., no vull ... 

De totes maneres, una principal aposta per les inversions i
crec que el conseller ho ha explicat i crec que ho hem dit, és
aquest Pla estratègic d'inversions de 2030, que és un pla que va
més enllà dels fons europeus, que engloba tots els recursos que
arriben de l'Estat i que també d’aquesta comunitat autònoma i
que, per tant, nosaltres sí que hi creim, hem intentat aportar, jo
aquí crec que hi ha algun partit que no hi ha aportat res, per
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tant, no hi deu creure, en aquest pla d'inversions del 2030, però
sí que nosaltres hi creim.

I li torn a insistir, és una qüestió també de quantitat
d'inversió, és una qüestió d’execució, però també és una qüestió
d'avaluació, de si anam per bon camí amb les inversions que
ens siguin útils per a aquesta transformació del nostre model
econòmic.

Moltes gràcies. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari VOX-Actua Baleares té la
paraula la Sra. Ribas.

LA SRA. RIBAS I MARINO:

No haré uso. Gracias, presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari El Pi Proposta per les Illes
Balears té la paraula la Sra. Pons.

LA SRA. PONS I SALOM:

Gràcies, Sra. Presidenta. Sr. Conseller, celebram moltes
coses d’aquests anuncis que ha fet i sap que vigilarem de prop
que això sigui així.

Del hub audiovisual ja en vàrem parlar, sap les nostres
reivindicacions, estam contents que hagin posat fil a l'agulla,
que estigui definit, i que hi hagi un calendari de formació,
seguirem de prop que això sigui, i sap que de ben segur serà
així.

D'altra banda, també una de les reivindicacions pel que fa
a l’ICIB era, precisament, que es contractàs més gent, perquè
era com una espècie de desert, no?, amb una persona -crec- que
tenien, ara, almanco es podran fer..., i tirar endavant amb
aquests projectes. 1 milió està bé, però seria millor una xifra
més ambiciosa. Sap que els projectes audiovisuals i aquest
sector dels audiovisuals està tocat, i és clar que dins ca nostra
no poden ser competitius, fora de casa nostra, encara manco,
perquè no arriba ni a la sola dels doblers que es manegen a
l’hora de fer produccions quan sortim de l'arxipèlag.

Em vull explicar, perquè jo no he dit que jo cregui que el
català i la nostra llengua i la política lingüística siguin
exclusives del rebosillo i del ball de bot, a mi també m'agrada
el ball de bot i el rebosillo, no ball tan bé com el Sr. Costa
perquè..., les coses com són, que ja està recuperat,
afortunadament, però jo també form part d'aquesta terra i les
meves arrels són bé d'aquesta terra, de cinc o sis generacions,
dec ser de les poques, no?

Dit això, el que crec..., que jo moltes vegades m'ho deman,
no és una crítica directa a la política lingüística que es pugui
fer, vostè diu “feim conferències, són un èxit”... Qui hi va en
aquestes conferències? Els que ja estan convençuts? -ja estam
convençuts. És que, el que hem de fer és qualque cosa, jo no sé

quina, és ver que és fàcil tirar pedres o tirar idees enlaire, però
hem de fer qualque cosa perquè sigui atractiva la nostra llengua
per a aquells que no la parlen perquè és que, lluny d'això, cada
vegada tenim persones que rebutgen més la nostra
idiosincràsia, la ràdio i televisió autonòmiques, la nostra
llengua, i aviat avorriran la sobrassada de porc negre... Per tant,
jo crec que hem de fer un esforç entre tots perquè això sigui
més atractiu.

Ara, jo no he criticat en cap moment les nostres arrels, i vull
que això quedi clar, i no dubt de la bona feina que puguin fer.
Conec el projecte Aina, conec exactament les coses que fan,
però hem d'anar més enllà, perquè l’ús cau i cau en picat, i si hi
ha una llengua que està en perill en aquesta terra, és la nostra,
i no l'altra llengua oficial.

I res més. Això és el que li volia dir. Nosaltres també
presentarem esmenes als pressuposts, ja sap per on aniran,
vostè ja ens coneix, però bé, de moment això és tot.

Gràcies per la compareixença i a tot l'equip. 

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sra. Pons. Pel Grup Parlamentari Mixt té la paraula
el Sr. Castells.

EL SR. CASTELLS I BARÓ:

Gràcies, Sra. Presidenta, i gràcies, Sr. Conseller, per les
seves respostes. Hi ha un dubte que em queda. És a dir, vostès
fan aquesta devolució, una mica sorprenent, la veritat, jo li diria
que aquesta devolució del cent per cent de les taxes..., amb
càrrec al pressupost del 2022, és a dir, fan una modificació de
crèdit per import de 7 milions d'euros, que no és poca cosa.
Però, llavors, la meva pregunta és, escolti: ara nosaltres estam
fent els pressuposts de 2023, què pensen fer amb les taxes de
2023? Jo crec que el Govern ha de tenir una resposta, per a
això. O ho decidiran a l’octubre de 2023, com ho han decidit a
l’octubre del 2022?

Jo crec que el seriós... És que si vostès han pres una mesura
d’aquest calibre, perquè és una mesura molt important, tant si
la veuen tan positivament com la veuen vostès, com si veuen
alguns elements -que jo critico- com veig jo; és una decisió
d’un gran calibre. Crec que el correcte seria que el Govern, en
els pressuposts de 2023, digués què pensa fer amb aquest tema.

El que no em sembla normal és que això es decideixi
l’octubre del 2023. Per què?, perquè és que precisament la
presidenta va dir -i això és literal-, va dir: “és que això
incentiva que la gent estudiï”, home, no, perdó, s'incentiva si se
sap amb antelació; si tu t’has matriculat i al cap de dos mesos
et tornen els doblers, aquí no s'està incentivant res. Potser
moltes famílies d'aquestes que vostè considera que tenen
motius obscurs per anar-se'n a estudiar fora, haguessin sabut
que seria gratis, la matrícula de la UIB, potser s’haguessin
matriculat a la UIB, això sí que seria incentivador. 

Per tant, si volem que sigui incentivador, això ha d'estar en
el pressupost de 2023. Per tant, jo li agrairia que ens digui com
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queda reflectit l'import de les taxes de la UIB als pressuposts de
2023. Aquesta és la primera pregunta que li faig.

La segona. Em veig obligat a fer una sèrie d'aclariments
que, jo entenc perfectament, Sr. Conseller, vostè ens ha de
contestar a tots, i jo entenc perfectament que és impossible que
tots els matisos quedin clars, però una mica per aclarir el que
jo li volia dir.

Vostè ha dit que vostès persegueixen dos objectius: que el
màxim de gent estudiï, facin estudis superiors -ja siguin
universitaris, ja siguin els cicles formatius, etc.-, i reforçar la
UIB, i això és compatible. Estic d'acord amb vostè, en un àmbit
ideal, abstracte, general, és compatible, però vostès han de
governar, i nosaltres hem de vetllar perquè vostès governin per
a tots els ciutadans, i aquesta compatibilitat que vostè veu a
nivell de sistema, en el cas d'una família pot ser que no es doni
aquesta compatibilitat, perquè jo, evidentment, no he fet cap
mena de referència a tots aquests motius que vostè ha dit que
esgrimeix la gent per anar a estudiar fora, jo vaig a una cosa
molt més simple.

I posaré el cas d'Eivissa. Vostè sap que a Eivissa hi ha
moltíssims habitants d’origen valencià, aquesta gent tenen
família -avis, concos- a València, i molta gent envia els seus
fills a estudiar a València, simplement, perquè tenen l’habitatge
solucionat, Sr. Conseller, no hi ha motius, jo no he esgrimit en
absolut en cap moment aquests motius que vostè ha dit que hi
ha gent que esgrimeix.

I quan jo li deia el tema de... Que jo entenc, eh, que és
difícil que vostè capti tots els matisos, quan som tants que
estam parlant, li deia que era franquista un tema que vostè, veig
que, crec que, com a conseller d'universitats, hauria
d'aprofundir en aquest tema, jo li parlava de la identitat dels
títols universitaris.

Jo el que li dic és que, el que jo deia que era franquista, és
considerar que el títol de dret per la UIB és idèntic al de la UB
de València..., ai, perdó, el de dret a València o el de dret a la
Universitat de Barcelona; avui en dia, això ja no és així, perquè
les universitats personalitzen els seus títols, tenen mencions
específiques, tenen orientacions específiques. I, per tant, vostès
no poden considerar que, com que ja es dóna dret a la UIB, la
gent no té per què anar-se'n a estudiar a una altra universitat,
perquè potser la gent voldrà anar a una universitat de Madrid
en què precisament..., ho fan en anglès!, o fan una doble
titulació amb una altra universitat!

És a dir, avui en dia, l'oferta universitària s'ha diversificat
moltíssim. Per tant, jo trobo que és una mica antiquat,
considerar, escolta, si ja poden fer dret a la UIB, no cal que
se’n vagin a una altra universitat. Fins i tot li diré una cosa -i
parli-ho amb els professorat de la Facultat de Dret i deixi’m
que posi aquest exemple-, és que no surt igual de preparat un
estudiant que fa dret a Alaior que un que estudia a Palma, és a
dir, són formacions diferents que van adreçades a
problemàtiques diferents, expectatives diferents i, fins i tot,
tipus d'alumnat diferent; i tancar-nos els ulls a això i dir
“nosaltres el que volem és reforçar la UIB”, doncs, jo el que li
dic és que en els casos concrets d'algunes famílies no és
compatible reforçar la UIB i afavorir que la gent estudiï.

Per això, quan jo li parlava de la deslleialtat, que a mi m'ha
sabut greu que vostè s’ho hagi pres com una cosa..., jo volia ser
tècnic, eh?, quan he dit això de la deslleialtat, això s'utilitza
molt, “deslleialtat fiscal”, es diu, no?, volia ser tècnic, no volia
utilitzar un terme molt pejoratiu. Deslleial, per què? Home,
perquè els contribuents pagam els nostres imposts, i què
esperem?, que l'administració que gestiona aquests imposts ens
tracti d'una forma equitativa. Llavors, què veiem?, doncs que
a una família que, pels motius que siguin, porta el seu fill a
estudiar a la UIB, li tornen el cent per cent de la matrícula, i a
una família que pel motiu que sigui... -acab tot d'una, Sra.
Presidenta- va a estudiar a una altra universitat, resulta que ha
de pagar la totalitat de la matrícula, i això ho trob deslleial,
però ja li dic no... no... no... no des d'un punt de vista,
diguem-ne, pejoratiu, sinó purament tècnic. És a dir, hi ha un
contribuent que està pagant, jo -em posaré com a exemple-,
com a contribuent de les Illes Balears, estic pagant la matrícula
gratuïta d'un estudiant que ha vingut de fora i els fills de
famílies de les Illes Balears, contribuents a les Illes Balears,
que pel motiu que sigui els seus fills, estudiïn a una altra
universitat, aquest regal no el tenen, i és en aquest sentit que
deia que era deslleial.

Moltes gràcies, Sra. Presidenta.

LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies. Pel Grup Parlamentari Socialista, té la paraula el
Sr. Marí.

EL SR. MARÍ I TUR:

Gràcies, presidenta. Jo simplement vull dir al Sr. Conseller,
a la Sra..., bé, a tota la conselleria, nosaltres pensam que ha de
pressupostar, ha d'incloure en aquest pressupost tot el que
consideri, perquè això serà la seva declaració d'intencions i la
seva declaració d’objectius,  després ja vostè a la seva
conselleria arribarà al grau d'execució que sigui i nosaltres li
desitjam que sigui el màxim. 

Ho dic perquè ara resultarà que segurament, segurament va
ocórrer que dels anys 2011-2015, segurament tot el que
s'incloïa als pressuposts s’executava al cent per cent,
segurament passava això, i si no el Sr. Costa ens ho podrà
confirmar.

Segurament si una inversió d'un any finalment no
s’executava, segurament no es tornava a incloure en els
pressuposts de l'any que ve. No ho sé, jo en aquella època no
era al Parlament ni controlava el Govern, però, és clar, sí que
sé que de quatre anys es va pressupostar tres anys el conveni de
carreteres sense rebre ni un sol euro, per exemple. 

Per tant, vostès, com dic, incloguin tots els seus objectius i
executin el màxim.

Dit això, convid els grups parlamentaris a continuar fent
feina productiva amb les esmenes parcials i agrair les
explicacions.

Gràcies.
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LA SRA. PRESIDENTA:

Gràcies, Sr. Marí. En torn de contrarèplica, té la paraula el
Sr. Conseller de Fons Europeus, Universitat i Cultura.

EL SR. CONSELLER DE FONS EUROPEUS,
UNIVERSITAT I CULTURA (Miquel Company i Pons):

Moltes gràcies, presidenta, intentaré ser breu també, sé que
encara hi ha una altra compareixença.

Bé, Sr. Costa, jo crec que el debat fiscal o a nivell
pressupostari més ben dit, ... jo crec que... bé, podem seguir
discutint hores i hores, però al final el que es pressuposta és el
que es pensa o el que es té previst, en aquest cas són partides
finalistes i, per tant, no és que posem un import pressupostat...
així, no sé com dir-ho, a ull, sinó que, evidentment, formen part
de convenis i ho hem de pressupostar i hem de fer tots els
esforços per executar-ho i si són finalistes i no s’acaben
d’executar es passa a l'any següent i no passa res. I de fet
moltes partides d'aquestes ja vénen definides d'aquesta manera.

Després, el tema de la residència UIB, ara em sap greu no
haver començat la residència de la UIB i ho dic així i ho dic
clarament perquè l'esforç, l'esforç d'aquesta conselleria l'hem
fet, hi hem posat els 500.000 euros, cosa que altres segurament
no podran dir, o molts altres, si anam molt enrere. 

Per tant, jo crec que... bé, atacam aquelles mesures que per
fi són... d'alguna manera veuen la llum, no? Jo esper que es açò
es desenvolupi el més prest possible, evidentment. I m’han
posat d’exemple Son Dureta, hagués pogut triar un altre
exemple, tal vegada el Partit Popular per parlar d’açò, però bé.

Després, el tema de la deducció de l’IRPF, vostè em diu,
m’ha fet el paral·lelisme aquest que fan ara darrerament amb
MÉS per Menorca, demana per què no hem fet la devolució de
les matrícules amb el mateix sistema que la deducció fiscal a la
UIB. Bé, és una mesura, com sap i esper, això també ho
responc així al representant de MÉS per Menorca, conjuntural,
per un fet puntual, desgraciat d’una guerra, d'una inflació i d’un
escut social cap als ciutadans de les Illes Balears. Bé, quan més
es necessiten els doblers és ara; no és a la renda que facin el
2023 perquè després l'Agència Tributària els retorni d'aquí a un
any i busques. Si fan la convocatòria ara, que surt ara, a partir
de dia 16 de novembre, i els estudiants, les famílies dels
estudiants poden tenir els doblers dins el primer trimestre de
2023 crec que els ajudam molt més, però bé, cadascú defensarà
la seva postura, la nostra és aquesta, que els doblers dels
ciutadans siguin el més prest possible dins les seves butxaques,
en aquest cas.

Després, Ciutadans m’ha plantejat el tema de la
investigació, de la recerca, ja ho he comentat al seu company,
passam de 24 milions al pressupost de  2022, de recerca, a
43,8, per tant, 83% aproximadament de pujada, i ens situam en
el 0,8% del pressupost propi en matèria de recerca. 

I faig un apunt molt ràpid perquè abans a la Sra. Pons no
m’he recordat de dir-li la diferència entre pressupost propi i el
producte interior brut. A ningú no se li escapa que el producte
interior brut té una dependència, és un producte interior brut

molt alt, molt depenent del turisme i, per tant, posar un 2% del
producte interior brut e 2030 seria fer volar coloms, i jo no faré
volar coloms. Jo em compromet amb el pressupost que
nosaltres podem gestionar i que depèn de nosaltres, que és el
2% en aquest cas de 2030, que evidentment açò ha d'anar sumat
als esforços que facin les altres administracions públiques i,
sobretot, el sector privat, que si se sumen al 2% que fa d'esforç
el Govern de les Illes Balears augmentarem percentualment
molt més ràpid el percentatge del producte interior brut que es
dedica a recerca.

Per al tema del Parc Bit d'Eivissa, ja tenim el conveni
consensuat amb el consell, per fi hem pogut rebre la seva... el
seu vistiplau i pressupostam 1,8 milions d'euros per fer-lo
possible a través del REIB. Per tant, també una bona notícia en
aquest sentit. 

Amb El Pi..., bé, hi ha hagut un malentès segurament, jo no
he volgut dir que vostè entengui que la cultura ha estat així, li
deman disculpes, em referia a les polítiques de foment que
duim a terme en aquest sentit. 

Després, ja per acabar, crec que el diputat Sr. Castells, de
MÉS per Menorca, em plantejava si es preveu la mesura per al
pressupost..., bé, per a l'any 2023, la devolució d'aquestes
taxes, idò evidentment jo crec que més o manco ha quedat
respost que és una mesura conjuntural per un fet puntual, per
una acció de donar una resposta, igual que han fet els consells
insulars també en desenvolupar mesures de transport gratuït,
per exemple, idò no... no... no... no se sap si el 2023 encara serà
necessari desenvolupar aquest tipus de mesures. Per la part
política pública puc estar d'acord, d'accés a la política pública,
per la part de situació esper que no, esper que no ens haguem
de trobam en aquesta situació. 

Per tant, no ho pressupostam, perquè esperam que tot
flueixi d’una manera natural i després, en tot cas, seguir
reforçant la baixada dels preus de les matrícules, de les taxes,
de les segones matrícules també per a gent treballadora, i
augmentar les beques, que d'alguna manera és una
progressivitat fiscal més equitativa i més justa. 

El tema del debat dels estudiants de fora, jo em mantenc en
la meva primera intervenció, no estic d'acord amb la seva
dissertació, encara que la respect absolutament, totalment
legítima.

I aquesta part de pagar els imposts, que els d’aquí pagam els
impostos per tenir... per utilitzar els serveis d'aquí, home, dir-li
que és una condició sine qua non que els beneficiaris d'aquesta
devolució siguin residents a les Illes Balears, que puguin ser...

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

És clar, bé, és que és d'obligat compliment, que sigui un
resident de les Illes Balears d'Extremadura, idò sí,
possiblement, igual que amb el descompte de resident o igual
que poden utilitzar el bus gratuït a Menorca si pugen al bus, pel
mateix, però bàsicament la mesura va dirigida als estudiants, a
les famílies de les Illes Balears, creim que és una bona mesura
que se suma a totes les altres i no és una mesura aïllada, sinó
que l'escut social arriba al màxim de gent.
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Em preocupa, eh?, que un partit d'esquerres i un partit de
dretes en aquestes coses vagin bastant de la mà, però bé, això
ja és una reflexió personal que faig en veu alta.

I a partir d'aquí, crec que més o manco ho he contestat
pràcticament tot. Si no..., perdó?

(Se sent una veu de fons inintel·ligible)

No, no, si vol que li doni paraula, la hi don, eh?, no hi ha
problema.

Molt bé. Moltíssimes gràcies, Sra. Presidenta, i gràcies,
senyors diputats i senyores diputades.

LA SRA. PRESIDENTA:

Una vegada acabat el debat, volem agrair la presència del
conseller de Fons Europeus, Universitat i Cultura i del seus
acompanyants.

I no havent-hi més assumptes a tractar, s'aixeca la sessió.
Gràcies.
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